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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
dny se nesou v duchu začínajících prázdnin

a prosluněného léta. Školy utichly, ale jenom
zdánlivě – na práci kantorů navážou v řadě
škol se svojí činností pracovníci stavebních fi-
rem. Mnoho našich škol totiž čekají přestavby,
úpravy a rekonstrukce, tak aby se děti vrátily
na začátku školního roku do nového.

Letní tematikou se v zásadě zabývá i toto
prázdninové dvoučíslo, a to nábřežím a jeho
potenciálem na oživení. Kdy jindy než v létě
by náplavky měly ožívat? Smíchovská ná-
plavka však na svůj rozkvět teprve čeká. Stejně

Úvodník Víte, že
městská část Praha 5
komunikuje také na Facebooku?

Připojte se na Facebook
www.facebook.com/mcpraha5

Jsme tu pro vás
a váš názor nás 
zajímá

jako Smíchov se svými brownfieldy. Zcela
jasně zde vidím obrovský potenciál pro mo-
derní, pulsující a příjemnou pražskou část.
Kromě uvědomělých developerů, kteří sem
mohou přijít s kvalitní architekturou a urba-
nismem, což je ostatně sen každého starosty,
je i na městské části, jak vývoj lokality ovlivní
do budoucna. Zadali jsme proto zpracování
objemové studie na levobřežní náplavku, o níž
se více rozepisuji v další části Pětky pro vás.

Věřím, že náplavka „doroste“ svému vý-
znamu, k čemuž už teď přispívá řada stále
oblíbenějších akcí. Třeba se časem dočkáme
i stavu, kdy se zde budeme s klidným svědo-
mím koupat ve Vltavě. Mimochodem, 10. čer-
vence slavíme Evropský den koupání v řekách.
Léto je o vodě, a také o volnosti, radosti, po-
hybu. Jako lékař si ale zároveň uvědomuji i ne-
příjemný nárůst dětských „letních“ úrazů. Ne-
polevujme proto jako rodiče v našich běžných
požadavcích na prevenci, tzn. na ochranné
pomůcky při sportu, u horších plavců při po-
hybu u vody na rukávky nebo nafukovací
kruhy – i když ani jejich použití není stopro-
centní. Velký podíl na zraněních mají pády
a dopravní nehody, zkusme jim předcházet.
Dejme si pohodu během dovolených, ale ne
v dohledu nad bezpečností našich dětí.

Mimochodem, úrazy během léta stoupají
i u psů a koček. Jde hlavně o kolize s autem,
v městech dochází k většímu množství pádů
koček z velkých výšek, uvíznutí ve ventilacích
či přehřátí v uzavřených vozidlech.

Nechtěl bych končit apely, každý z nás si je
vědom potenciálních rizik, a nešťastné ná-
hodě se někdy zabránit nedá. Přeji vám proto
krásné okamžiky nejen u vody! A školákům
podařené prázdniny!

MUDr. Radek Klíma
starosta MČ Praha 5
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Provozní doba výdejny parkovacích 
oprávnění pro MČ Praha 5:
Po 8–20 hod.
Út 8–16 hod.
St 8–18 hod.
Čt 8–16 hod.
Pá 8–14 hod.

Více na www.praha5.cz
a www.parkujvklidu.cz.

Radnice hodlá na náměstí 14. října
pořádat vlastní farmářské trhy
Praha 5 chce vlastní farmářské trhy. Rada
pátého obvodu proto schválila záměr na pro-
nájem pozemku kolem kostela sv. Václava
na náměstí 14. října. Vše již bylo zveřejněno
na úřední desce Úřadu MČ Praha 5.

„Chceme kolem kostela klasické farmářské
trhy. S možností posedět, dát si kávu, podi-
skutovat se sousedy, udržovat komunitu,“ říká
starosta Radek Klíma (TOP 09) a dodává: „Trhy
doplní ty u Anděla, které jsou přece jen za-
měřené na jinou cílovou skupinu. Klidnější
trhy kolem kostela nabídnou jiné možnosti
než rušná a vytížená zóna u Anděla.“

Pozemek o výměře 330 m2 bude pronajatý
na pořádání trhů a doprovodných akcí na čtyři
roky a trhy by se mohly konat v úterý, čtvrtek
a sobotu a u příležitosti Vánoc a Velikonoc.

Nabídkové řízení proběhne jako dvouko-
lové. „V prvním kole zhodnotíme předložené
záměry podle jejich atraktivity, ve druhém
kole budeme hodnotit výši nabízeného ná-
jemného,“ vysvětluje postup radní Pavel Rich-
ter (TOP 09). Během prvního kola se hodno-
ticími kritérii stanou pestrost nabízeného
sortimentu, kultura prodeje (vizuální podoba
stánků a jejich rozmístění) a reference.

Žáci z „pětky“ slaví
úspěch na filmovém
AntiFETfestu

V polovině června proběhlo v kině Lucerna
celopražské kolo AntiFETfestu 2016. Dva
snímky, které postoupily z oblastního kola
Prahy 5, vyhrály celopražské kolo ve svých
kategoriích – v kategorii základních škol Gym-
názium Nad Kavalírkou se snímkem Výji-
mečně… (realizační tým Adam Poláček, Jiří
Čeněk) a v kategorii středních škol Gymná-
zium Na Zatlance se snímkem Extáze na py-
ramidách (Lucie Týčová). 

Kromě toho film Výjimečně... bodoval
i v kategorii Cena za nejlepší herecký výkon
v hlavní roli (Jiří Kolář). Soutěžní festival Anti-
FETfest se zaměřuje na témata rizikového cho-
vání dětí a mladistvých, jako jsou kriminalita,
drogy, šikana, domácí násilí, záškoláctví nebo
gambling. Do soutěže bylo celkově přihlášeno
49 filmů, na kterých se podílelo 188 žáků
z pražských základních a středních škol ze
sedmi městských částí. Do celopražského fi-
nále postoupilo sedm filmů z kategorie zá-
kladních škol a čtyři filmy z kategorie středních
škol. Všechny filmy přihlášené do soutěže je
možné zhlédnout na www.antifetfest.cz. Dě-
kujeme Barrandov Studios a. s., která po do-
hodě s MČ Praha 5 podpořila celý AntiFETfest
2016 dary a umožnila prohlídku barrandov-
ských ateliérů s průvodcem.

Zóny placeného stání startují od 24. srpna
Dlouho očekávané datum, které změní systém
parkování v páté městské části, je tu. Nové
zóny placeného stání (ZPS) začnou fungovat
od letošního 24. srpna.

Po tomto datu nebude možné bez platného
parkovacího oprávnění parkovat, resp. pouze
jako návštěvník. Oficiální informace o zprovoz-
nění ZPS může vydat pouze Magistrát hl. m.
Prahy. Během května 2016 byl ze strany MHMP
dodán kompatibilní IT systém, na kterém je po-

staven výdej parkovacích oprávnění, zároveň
probíhalo jeho testování. Výdej parkovacích
oprávnění byl zahájen od 1. června, a to na
adrese Preslova 5. Podle posledních informací
bylo zatím vydáno pouze zhruba tisíc karet, při-
tom se předpokládá, že celkem jich bude 35 ti-
síc. Dále bychom vás chtěli upozornit, že po-
slední pořadový a pokladní lístek se vydává 30
minut před ukončením provozní doby výdejny. 

Radnice apeluje na občany, aby vyřízení par-
kovacích karet nenechávali na poslední chvíli. 

Trhy se pravděpodobně budou konat v úterý, čtvrtek a sobotu
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Křižovatka Anděl je
nejvytíženější

Ptáte se někdy, kterou pražskou tramvajo-
vou křižovatkou projede nejvíc spojů
denně? Odpověď není jednoduchá. O pr-
venství totiž dlouhodobě bojují Anděl s Kar-
lovým náměstím. Oba dopravní uzly od půl-
noci do půlnoci využije skoro 2400 spojů.
Přitom ještě loni to bylo o zhruba sto sou-
prav méně. Počet průjezdů ovlivňují nejen
trvalé změny tras linek, ale rovněž výluky.
Dnes Andělem jezdí tyto linky: 4, 6, 7, 9,
10, 12, 14, 16, 20, 54, 58, 59.

Metropole zažije tramvajovou
revoluci. Pátému obvodu se nevyhne

V pražské tramvajové dopravě dojde na
konci srpna k výrazným změnám. Celkem
devět linek změní svou trasu, v ulicích města
se k tomu dokonce objeví tři zcela nové. Roz-
hodl tak ROPID poté, co proběhly diskuse
s veřejností a své si k návrhům řekly i rad-
nice. Vše vyjde na zhruba 130 milionů korun.
Opatření se nevyhnou ani páté městské
části.

Zřejmě největší změnou pro občany pátého
obvodu bude zavedení linky číslo 15. Ta po-
jede z Kotlářky přes Anděl, Újezd, Malostran-
skou, náměstí Republiky až na Olšanské hřbi-
tovy. Počítá se s celotýdenním provozem, na
trati bude operovat vždy jeden vůz. Na Kot-
lářku zavítá i další nová linka – 21. Dostanete
se s ní přes Anděl a Výtoň až do Modřan, a to
pouze ve špičkách pracovních dnů.

V Záhorského ulici vznikne komunitní a rodinné centrum
Pátá městská část nechá zrekonstruovat ob-
jekt Záhorského 4, kde vznikne kulturní a ro-
dinné centrum. Rada již vybrala zhotovitele
díla, který mj. provede stavebně-technický
průzkum, vypracuje studii, projektovou do-
kumentaci, zajistí inženýrskou činnost a zpra-
cuje dokumentaci pro zadání stavby. „Pokud
vše půjde dobře, dodavatele stavby budeme
vybírat na jaře 2017,“ říká radní Pavel Richter
(TOP 09). 

Po přestavbě by tam měl vzniknout prostor
pro komunitní a rodinné centrum, včetně ma-
teřského centra a multifunkčního sálu pro čty-
řicet lidí, dále nízkoprahové zařízení se dvěma
místnostmi pro doučování dětí, prostory pro
dětskou skupinu a zahrada. „Přesné funkce
nám vyplynou během zpracování studie – uvi-
díme, jaké budou dispoziční možnosti,“ do-
dává radní. Projekt bude řešit také rekon-
strukci střechy, zateplení střechy a fasády,
zahradní architekturu a oplocení. 

Rekonstrukce objektu začne v příštím roce

Další novinkou, která evidentně souvisí
s tou předchozí, je přeložení linky číslo čtyři,
která z Anděla nebude zajíždět na Kotlářku,
ale na Barrandov. 

Do pátého obvodu čerstvě zavítá i linka
číslo pět. Z Jiráskova náměstí bude pokračovat
na Anděl a přes Smíchovské nádraží opět na
Barrandov. V pracovní dny pojedou soupravy,
o víkendech sólo vozy. Naopak linka číslo šest
a čtrnáct z Prahy 5 zmizí. 

ROPID tak částečně vyhověl požadavkům
radnice Prahy 5. Ta chtěla především udržet
linky 14 (spojení s Václavským náměstím) 
a 20 (spojení s Dejvicemi). Druhého jmeno-
vaného spoje se změny nedotkly.

Sestava tramvajových linek projíždějících křižovatku Anděl se změní
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V Motole vzniká rybník. 
Má chránit i před povodní
V prostoru suché nádrže Homolka na Mo-
tolském potoce vzniká nová vodní plocha.
Rybník tak doplní stávající tůně v blízkosti
lesoparku Na Cibulce. V plánech projektu je
kromě vybudování nového rybníka s ostrův-
kem v severní části nádrže i zpřírodnění ko-
ryta Motolského potoka, který nádrží pro-
téká, a výstavba mlatové cesty podél něj.
Rybník bude sloužit především jako protipo-
vodňové opatření, počítá se i s chovem ryb.

Veškeré stavební práce mají být hotové do
konce letošního roku a už na jaře toho příštího
se návštěvníci lesoparku budou moci těšit
z nové vodní plochy, která na území nádrže
přivábí i nový život. Rybník, jehož výhodou
bude bezprostřední blízkost lesního porostu,
osídlí obojživelníci i vodní ptáci. Investorem
akce je odbor ochrany prostředí hl. m. Prahy.
Náklady činí zhruba devět milionů korun.

Nový rybník s ostrůvkem a litorálním pás-
mem zaujme plochu o rozloze přes čtyři tisíce
metrů čtverečních v severní části suché ná-
drže, kterou v současné době přerušují dva
odvodňovací kanály. Rybník bude vybudován
jako boční, z Motolského potoka do něj po-
vede nátok a k jeho vypouštění bude sloužit
betonový požerák obložený kamenem. Pro
případ povodní se na rybníce zřídí bezpeč-
nostní přeliv z kamenné dlažby. Hráz mezi
rybníkem a potokem opevní ze strany rybníka
kamenný pohoz a podél potoka povede nová
mlatová cesta.

Rybník částečně zasáhne i do stávajícího
rovného koryta Motolského potoka, které se
o kousek posune a získá nové zákruty, jimiž
bude voda pozvolněji proudit. Potok nyní pro-
téká suchou nádrží po nevzhledných polove-
getačních panelech, zato nové zrevitalizované
koryto bude mělčí, mírnější a opevní jej bal-
vanitá rovnanina, podobná přírodním kory-
tům vodních toků.První etapa projektu, bě-
hem níž byl z území odstraněn invazivní

trnovník akát, zde začala již v loňském roce,
nyní se hloubí samotný rybník.

Suchá nádrž Homolka byla postavena 
v 80. letech minulého století a sloužila jako
speciální stavba pro soustředění povodňových
průtoků Motolského potoka před jeho zakle-
nutím. Nátokový objekt do zaklenutí funguje
také jako lapač splavenin, který se pravidelně
čistí, aby se zaklenutá část potoka nezaná-
šela.

Území suché nádrže prošlo revitalizací již
v roce 2009. Tehdejší úpravy se zaměřily
především na potok Cibulka a vzniklo tam
také několik tůní. 

Celá niva Motolského potoka s lukami
a břehovými porosty je součástí přírodního
parku Košíře–Motol. Jde o cenné přírodní
území v obvodu Prahy 5, které zahrnuje
především stolovou horu Vidouli a park Na
Cibulkách. „Nový rybník i s okolními úpravami
bude významnou součástí tohoto parku. Luční
niva Motolského potoka má kromě mnoha
dalších funkcí i důležitou úlohu v zachytávání
dešťových vod a je třeba ji důsledně chránit
před možným zastavěním i vznikem nadměr-
ných zpevněných ploch. Z tohoto hlediska se
jeví jako nepochopitelný záměr výstavby po-
dél severní strany ulice Plzeňská, který se ob-
jevil v nedávno zveřejněném návrhu Metro-
politního plánu Prahy,“ upozornila
předsedkyně výboru územního rozvoje MČ
Praha 5 Zuzana Hamanová (DJK). Podle ní je
výstavba zakreslena na území přírodního
parku, v dnešní funkční ploše zeleně a téměř
se dotýká hladiny rybníků. „Městská část si
bude muset tuto problematiku s tvůrci plánu
z Institutu plánování a rozvoje hlavního města
vyjasnit a do projednávání plánu podat ná-
mitku,“ dodala Hamanová.

Stavební práce by měly skončit ještě letos

Rybník doplní již existující tůně u lesoparku Na Cibulce
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Jinonický potok zdobí meandrující koryto
Revitalizace toku Jinonického potoka nad
Panským rybníkem končí. Místo mělké ka-
menité odvodňovací strouhy, takzvaného
průlehu, v současnosti odvádí vodu nové 
koryto potoka, které je zvlněno několika 
meandry. Dno koryta utěsnila jílovitá zemina
a stabilizoval pohoz z místního kamene.

Lesy hlavního města Prahy, jako investor
stavby, slíbily ukončit veškeré práce na ob-
nově do konce června. Zrevitalizovaný Jino-
nický potok se opět stává důležitým zdrojem
vody pro soustavu trojice Jinonických ryb-
níků.

Práce byly rozloženy na dvě etapy. První
se týkala opravy historického jinonického
vodojemu a vodovodu v ulici Na Pomezí. Ten
kdysi sloužil jako zdroj vody pro Jinonický
zámek a soustavu Jinonických rybníků (Pan-
ský, Jinonický a Butovický). Vodovod ale ne-
fungoval a voda odtékala do lesa pod vodo-
jemem. Jinonický potok se však potýkal
i s dalším problémem a tím bylo masivní za-
stavění oblasti Vidoule a výstavba sídliště
Butovice. Při výstavbě sídliště Butovice byly
dešťové vody převedeny z povodí Jinonic-
kého potoka do Prokopského potoka. Zá-
stavbou Vidoule došlo k odvádění vody do
kanalizací a tím definitivnímu poškození pra-
menné oblasti. Rozsáhlé zpevněné plochy
totiž dešťové vodě neumožňují, aby se při-
rozeně vsákla do podzemních vrstev. Místo
toho voda odtéká do dešťových kanalizací,
které ji odvádí mimo potok i rybníky. To byly
některé z důvodů, kvůli nimž se Jinonické
rybníky dlouho potýkaly s nedostatkem
vody.

Při obnově vodovodu, která se uskutečnila
od poloviny loňského října do konce listo-
padu, se použila takzvaná bezvýkopová tech-
nologie (řízený vrt).

Druhá etapa pak zahrnovala již zmíněnou
úpravu otevřeného koryta v parku u ulice
Vidoulská a dále do Panského rybníka.

Pro urbanizované území je charakteris-
tická snaha vodu co nejrychleji odvést deš-
ťovými kanalizacemi do vodního toku. V bez-
deštném období pak krajina vysychá a při
deštích ji sužují povodně. V přírodních pod-
mínkách krajina vodu přirozeně zadržuje.
Voda sytí prameny, potoky i rybníky a kraji-
nou neškodně protéká.

„Člověk, který přírodní krajinu přetváří
v město, nesmí přírodní zákonitosti opomí-
jet. Voda je v přírodě důležitá, i v té městské,
ve které není tolik vidět. Neuvážený zásah
se většinou vymstí a není pak snadné najít
cestu k nápravě. Věřme, že u Jinonických
rybníků se to povede. Revitalizace Jinonic-

vání Radlické radiály, v rámci které dojde
ke zrušení převádění dešťových vod do Pro-
kopského potoka a jejich navrácení do po-
vodí Jinonického potoka. Dešťové vody bu-
dou po předčištění v přírodní nádrži
odváděny do Jinonického potoka před Pan-
ským rybníkem.

kého potoka přispěje k navrácení porušené
rovnováhy,“ sdělila předsedkyně výboru
územního rozvoje MČ Praha 5 Zuzana Ha-
manová (DJK).

Kromě již výše zmíněné dotace vody z Ji-
nonického vodojemu u ulice Na Pomezí by
zdárnému řešení mělo napomoci i vybudo-

Upravené meandrující koryto v parku poblíž Vidoulské ulice

Koryto potoka před jeho ústím do Panského rybníka se upravovalo ještě v druhé polovině
června
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Budoucnost náplavky určí
připravované studie a lidé
Pražské náplavky objímající Vltavu v centru
hlavního města vyhledává v sezoně stále
větší počet lidí. Na oblibě si získaly například
pravidelné farmářské trhy, pravidlem se stá-
vají také pořádání koncertů, autorských
čtení, osvětových akcí či festivalů jídla. S ná-
plavkou na Hořejším nábřeží má smíchovská
radnice smělé plány. Ráda by už měla na pa-
píře architektonicko-urbanistickou studii, od
níž se odvine její budoucí osud.

Vedení pátého obvodu vybralo zpracova-
tele objemové studie na levý břeh Vltavy, kte-
rým se stala společnost Atelier 8000. Studie
má zanalyzovat potenciál pobřežního prostoru
a navrhnout možnosti jeho dalšího rozvoje.
Materiál bude obsahovat ověřovací urbanis-
ticko-architektonickou studii, podrobné ana-
lýzy a vyhodnocení stávajícího stavu. Podkla-
dem se stane mj. vize, kterou nechal
zpracovat Institut plánování a rozvoje hl. m.
Prahy.

Radnice Prahy 5 chce zregenerovat celý
prostor a připravit řešení pro jeho zpřístup-
nění obyvatelům Prahy 5 i celého města
a jeho návštěvníků. Prostor je ideální pro mul-
tifunkční kulturní, společenské, rekreační a ko-
neckonců i komerční využití.

Prostor se zatím mění jen pomalu
V posledních měsících se na náplavce objevila
řada novinek. Jde sice o drobnosti, ale radnici
záleží na tom, aby náplavka žila ještě před
tím, než se přijme a uskuteční komplexní ře-
šení. V dubnu již bylo instalováno několik stolů
a židliček pro volné využívání a na Dětský den

byla otevřena kobka č. 15, ke které byla do-
plněna knihobudka.

Plány pro náplavku na Hořejším nábřeží po-
odhalil už zkraje roku starosta Radek Klíma
(TOP 09) pro server iDNES.cz. „Na náplavce
bychom rádi viděli jednorázové akce typu pří-
ležitostných tematických trhů. Proto jsme její
území nechali v listopadu zanést do novely
pražského tržního řádu, který zde teď počítá
s možností pořádání trhu od dubna do října“. 

Nyní se vyjádřil již obšírněji. „Náplavku 
zatraktivníme ve třech krocích. Díky oblíbe-
ným společenským akcím, na něž jsou Pražané
zvyklí i v jiných lokalitách hlavního města. Je-
jich počet se zde zvyšuje, a to i díky podpoře
naší radnice. Nyní by měla následovat ona

Smíchovskou náplavku oživují zatím jen drobnosti, jako jsou stolky s židličkami

objemová studie, která dá tomuto unikátnímu
prostoru už jasnou vizi do budoucna,“ sdělil
Klíma. Ten má v gesci právě územní rozvoj
Prahy 5.

Počítá se se zapojením veřejnosti 
Objemová studie by měla odpovědět na
otázku, jaké jsou podle expertů možnosti vy-
užití pobřeží. Autory prý čeká náročná práce,
či spíše výzva. Musejí hledat a tipovat do-
pravní vazby, vztahy inženýrských sítí, kontak-
tovat památkáře a stavební úřady a navrhnout
konečné řešení. 

„Tím získáme už jasnou a ucelenou před-
stavu o potenciálu rozvoje místa. Ta studie
nám má pomoci se zorientovat v možnostech,
které nás teď ani nemusí napadnout. Až je
budeme znát, dostaneme se do fáze návrhu
architektonicko-urbanistické studie, která dá
náplavce už jednoznačnou budoucnost,“
uvedl starosta.

Podle mnohých je to ještě jen hudba bu-
doucnosti, ale zároveň okamžik, kdy se do
procesu může zapojit veřejnost. A bez té by
to nešlo. Jako další krok k revitalizaci prostředí
náplavky vidí starosta instalaci stabilních
prvků, které se stanou určitým lákadlem pro
lidi.

To vše má být součástí koncepce celého
nábřeží od Dětského ostrova, který má být
příští rok po rekonstrukci otevřen, až po Cí-
sařský ostrov. Samozřejmostí přitom má být
podpora cyklistické dopravy. „V každém pří-
padě chceme vytvořit prostor, který bude
sloužit k rekreaci, aktivnímu sportu i různým
druhům zábavy,“ uzavřel Klíma.

Při přípravě a realizaci opatření vychází
město z Koncepce pražských břehů schválené
v roce 2014. Tento dokument zajišťuje kon-
cepční přístup hlavního města k Vltavě a de-
finuje prostor řeky jako významné veřejné
prostranství.

Komunikace u náplavky mohou využívat cyklisté, pro motoristy je vjezd zakázán
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Ochutnejte další ročník Street Food! V letošním roce se organizátoři rozhodli
uspořádat tuto gastronomickou akci rovnou
dvakrát. Třetí ročník Náplavka Street Food
proběhne již tradičně koncem letních prázd-
nin, a to 27. srpna. 

Návštěvníci festivalu se seznámí s aktuál-
ními trendy ze streetfoodové kuchyně a bu-
dou moci ochutnat pokrmy, se kterými se
běžně mohou setkat v zahraničí. Můžete se
těšit i na to nejlepší z pojízdných stánků, 
tzv. food trucků. 

Tento ročník vás opět zanese do odlehlých
koutů světa, kde vám uvaří kuchaři z Malajsie,
Thajska, Indie, Indonésie, Libanonu, Gruzie,
Mexika, Peru, Argentiny, USA, Egypta, Ma-
roka, Portugalska, Francie a dalších zemí. A na
co konkrétně můžete naladit své chuťové po-
hárky? Vychutnáte si vietnamské bún cha, iz-
raelský falafel, po thajsku ostrý salát som tam,
australský meat pie, korejské kimčchi, brazil-
skou caipirinhu, gruzínské chačapuri, raw ku-
chyni nebo třeba mexické taco. 

Nad všemi akcemi na náplavce převzal 
záštitu starosta MČ Praha 5 Radek Klíma 
(TOP 09).

  

PLZEŇSKÁ 82, P        www.cfp.cz   PRAHA 5   /   www.cfp.cz 

Inzerce
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Košířská Cibulačka začínala
blešákem. Další akce přibyly
Spolek vznikl spontánně jednoho letního od-
poledne roku 2012. Několik rodičů přišlo
s nápadem pronajmout si zaniklou pobočku
Městské knihovny v Praze a vytvořit prostor
pro setkávání a pořádání komunitně zamě-
řených akcí. Postupně se přidávalo stále více
zájemců o podobnou iniciativu a nápad se
rozvíjel. Na konci roku 2012 tak vznikl spolek,
který dnes tvoří jedenáct členů. 

Prvotním impulzem k založení spolku byl
pocit, že Košíře jsou unikátním místem
v Praze, a to jak sociálně či architektonicky,
tak i svou bohatou zelení protkanou přírodním
parkem. První akcí, která se později stala pra-
videlnou, byl košířský blešák na zahradě ZŠ
Beníškové. Tento rok opět proběhne, a to 
1. října na zahradě MŠ Duha. Schází se zde
lidé z širokého okolí, mohou si za symbolickou
částku pořídit cokoliv od hraček, bižuterie,
dekorací do bytu po oblečení nebo naopak
přinést vlastní drobnosti, které by se jiným
ještě mohly hodit. Na místě nechybí bar, kde
se podávají domácí buchty, koláče, káva a čaj.

Košířský Advent, který se koná vždy po-
slední neděli před začátkem tohoto sváteč-
ního času, letos připadne na 27. listopad. Po

vystřídání několika lokací akce zakotvila v pro-
stranství před kostelem sv. Jana Nepomuc-
kého, kde se loni ke sborovému zpěvu koled
venku u ohně přidal i koncert na smyčcové
nástroje a zpěv přímo v kostele. V mrazivém
počasí se lze zahřát výtečnou cibulačkou, sva-
řeným vínem nebo čajem. Setkání vrcholí „an-
dělským průvodem“ – procesí dospělých
a dětí v andělských kostýmech s lampionky,
vedoucí od kostela do parku Cibulka k jezírku
U Diany. Tady se pouští malé lucerničky vyro-
bené v rámci dětské adventní dílny. Akce se
ale zaměřují i na občanskou vybavenost a stav
veřejného prostranství Košíř a okolí. V kauze
prodloužení trasy autobusu 123 do stanice
Anděl spolek ve spolupráci s dalšími sdruže-
ními pomáhal s distribucí petic mezi veřejnost
a informoval o vývoji situace kolem zkrácené
linky. Toto přání veřejnosti bylo nakonec vy-
slyšeno. 

Smyslem dobrovolné činnosti Cibulačky je
obohatit společný veřejný prostor městské
čtvrti Košíře, zachovat její jedinečnost, propojit
sousedy, a vytvořit tak lepší místo k životu.

Více informací o nás najdete na  
Facebooku Košířská Cibulačka.

Spolek pomáhá obohatit společný veřejný prostor

Hydepark: Proč by měla 
Praha 5 podporovat sociální
a dostupné bydlení?

Bytová politika by měla být
plánována a realizována na
základě potřeb občanů. A ob-
čané potřebují sociální a do-
stupné bydlení. Tedy stan-
dardní bydlení za nižší
nájemné, které lidem, kteří
jsou na trhu s bydlením znevýhodnění, po-
skytuje obec. Pojem sociální bydlení v sobě
neskrývá jen samotnou bytovou jednotku,
jde také o komplex nástrojů, jejichž cílem je
poskytnout pomoc lidem, kteří nemohou
nalézt vhodné bydleni sami.

Z praxe radní MČ pro bytovou oblast vím,
že potřeba sociálního a dostupného bydlení
se v Praze 5 týká mnoha skupin obyvatelstva
– seniorů a seniorek, matek samoživitelek,
rodin v ubytovnách, lidí bez domova, osob
diskriminovaných na trhu s bydlením z dů-
vodu etnicity nebo lidí zdravotně znevýhod-
něných. 

Zavedení sociálního a dostupného bydlení
v městské částí není jen projevem solidarity,
v důsledku je pro obec také výhodné i z eko-
nomického hlediska. I proto jsem jako radní
podporovala zejména prevenci ztráty byd-
lení. V případě, že nájemce není schopen ur-
čitou dobu platit nájemné, obec by neměla
okamžitě ukončit nájemní vztah a způsobit
zhoršení bytové situace nájemníka, které
může skončit bezdomovectvím a zadlužením
vůči obci, ale měla by řešit příčinu a ve spo-
lupráci s nájemcem, sociálním odborem
a neziskovými organizacemi situaci řešit,
např. dočasným snížením či odpuštěním ná-
jemného, systematickým řešením zadluže-
nosti, hledáním práce atd. Situace nájemníka
se tak může zlepšit a ten je pak schopen
opět platit nájemné. Prevence je zkrátka 
nejdůležitější součástí plánování strategie
sociálního bydlení. 

Bc. Tatiana Konrádová, zastupitelka, 
předsedkyně klubu Strany zelených
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Den neziskových
organizací bude
začátkem září

Městská část Praha 5 i nadále podporuje ne-
ziskové organice, a proto uspořádala další
den s neziskovkami. Nad akcí převzali záštitu
radní Petr Lachnit (ANO 2011), zastupitelka
Jarmila Svobodová (TOP 09), zastupitel Zde-
něk Doležal (ODS) a radní Tomáš Homola
(bez PP, klub Patrioti Prahy 5 a Demokraté
Jana Kasla).

Na pěší zóně Anděl se 8. září od 11 do 17
hodin opět setkají neziskové organice působící
v Praze 5. Cílem setkání je zejména zvýšit po-
vědomí a informovanost široké veřejnosti
o fungování neziskových organizací v Praze 5,
informovat o jejich nabídce sociálních služeb
a záchranné sociální síti. Tato akce bude jak
pro neziskové organizace, tak i pro občany
zcela zdarma.

Nominace do ankety „Podnikatel
a živnostník Prahy 5 roku 2016“
Městská část Praha 5 vyhlašuje již V. ročník
ankety „Podnikatel a živnostník Prahy 5 roku
2016“. Hlavním přínosem ankety je podpora
a ocenění podnikatelů sídlících na území pá-
tého pražského obvodu   či provozujících zde
svoji činnost.

Své nominace prosím vyjádřete prostřed-
nictvím anketního lístku, který můžete vyplnit
na webových stránkách ÚMČ Praha 5
(www.praha5.cz). Vyplněné anketní lístky je
třeba odevzdat do 30. září v podatelně v pří-
zemí budovy radnice ÚMČ Praha 5, náměstí
14. října na Smíchově, nebo v elektronické
podobě na níže uvedený kontakt. 

O konečném pořadí bude rozhodovat ko-
mise na základě posouzení nejen ekonomic-
kých ukazatelů, ale také aktivit v CSR oblasti
(společenské odpovědnosti firmy) a v pod-
poře lokálního trhu a inovací.

Pro více informací kontaktujte Sandru Koub-
kovou na telefonním čísle 257 000 525 nebo
na e-mailové adrese
sandra.koubkova@praha5.cz.

PORTHEIMKA GALERIE „D“

pořádá

ve dnech 22. 8. – 26. 8. 2016 a 29. 8. – 31. 8. 2016 od 9.00 do 16.00 hod.

PŘÍMĚSTSKÝ VÝTVARNÝ TÁBOR
pro děti od 6–12 let

cena na den 200 Kč

přihlášky do 31. 7. 2016 – pokladně galerie 

více na www.galerieportheimka.cz

V kategorii živnostníků vloni uspěli man-
želé Jan a Vladimíra Buttiggovi
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Portheimka zve na
festival Za vodou
Ve dnech 27. června až 8. července vás sr-
dečně zveme do Galerie Portheimka na le-
tošní, již 11. ročník festivalu Za vodou 2016.
Tento rok se akce ponese ve znamení výročí
Karla IV. a jeho odkaz národu připomene
nejen scénické nastudování jeho životopisné
knihy Vita Caroli, ale také kolektivní výstava
českých výtvarníků. Smyslem festivalu je náv-
štěvníkům představit zajímavé, osobité kul-
turní produkce, které jsou každoročně tema-
tizované nějakým obsahovým sdělením.
Spolupořadatelem festivalu je MČ Praha 5.

Poznejte svého souseda
Ulice Prahy 5 se 16. září opět promění v je-
viště plné kultury, soutěží, her, jídla a pití,
poznávání či klábosení. Hádáte správně,
chystá se 11. ročník sousedských slavností
Zažít město jinak.

Sousedské slavnosti jsou stále oblíbenější
a letos se odehrají už na třiašedesáti místech
v Praze a 22 dalších městech. Jedním z důvodů
je proměna jindy anonymního města v přá-
telské a pohodové prostředí. Celodenní pro-
gram navíc připraví přímo místní nadšení oby-
vatelé a organizace. Celé slavnosti koordinuje
sdružení Auto*Mat. To organizátorům rovněž
pomáhá se složitou administrativou či propa-
gací. 

Na akci Zažít město jinak, která je otevřená
všem generacím, můžete konečně poznat své
sousedy, blízké podniky a jejich majitele, vy-
zkoušet si nové věci nebo se prostě bavit. Při-
jďte se podívat!

Chcete se jakkoli zapojit? Napište svému or-
ganizátorovi:
Barrandov, Jitka Černovská – zbj1@seznam.cz
Košíře + Švédská, Michal Kryl – krylm@ya-
hoo.com
Plaská, Veronika Nováková – veronika@lo-
soptimisticos.cz
Koordinátor pro Prahu 5 za Auto*Mat, Martin
Šotola – martin.sotola@auto-mat.cz
www.zazitmestojinak.cz

S knihovnou ke hvězdám 
aneb soutěž na motivy Star Wars
Je občanská válka. Vesmírné lodě Povstalců,
útočící z tajné základy, dosáhly prvního ví-
tězství nad Galaktickou říší zla… Těmito slovy
začíná Epizoda IV.: Nová naděje. Určitě to
znáte, titulky letící vesmírem a ztrácející se
kdesi v nenávratnu. Nechte si v hlavě roze-
znít majestátní tóny imperiálního pochodu.
Před vámi se otevírá nekonečný vesmír. 

A vy, stejně jako vaši oblíbení hrdinové, se
vydáváte na cestu za záchranu Galaxie.
Na sedmi místech jsou ukryta tajná hesla,
která zneškodní nepřítele. Čeká vás nebez-

pečná mise, dobrodružství plné hledání a pá-
trání po stopách. Odvážíte se? Držíme vám
palce, na cestu můžete vyrazit hned teď!  

O co se soutěží?
Na vylosované výherce čekají knižní
zážitky od nakladatelství Fantom Print a na-
kladatelství Egmont. Všichni účastníci soutěže
získají Star Wars placku. Předání cen pro-
běhne 24. září na 10. CONiáši. Soutěž probíhá
od 6. června do 31. srpna.
Více informací včetně podmínek soutěže na-
jdete na www.mlp.cz v sekci Novinky

Děti půjdou po
stopách Karla IV.
Galerie „D“ Portheimka se chce více zaměřit
na dětské publikum, a proto také upravila
své prostory a nabídku tak, aby i ty nejmenší
zaujala. Pilotním projektem v tomto směru
se společně s prvním příměstským táborem
stala mapa „Procházka Prahou s Karlem IV.“,
ve které na děti čekají nejrůznější úkoly. 

Galerie „D“ Portheimka přeměnila část le-
tohrádku, která odteď bude sloužit výhradně
malým návštěvníkům. Děti se mohou těšit na
výstavy, divadelní vystoupení a mnoho dal-
šího. „Mapa byla distribuovaná do škol a na
další místa. Pro zájemce je k dispozici i v elekt-
ronické podobě na webových stránkách Prahy
5,“ říká radní Viktor Čahoj (TOP 09). „Mapa
pomocí krátkého povídání a lehkých úkolů se-
znamuje děti se sedmi pražskými místy, která
mají nějakým způsobem vazbu na Karla IV. Je
to ideální manuál na procházku po Praze,
třeba během prázdnin,“ říká Jaroslava Malí-
ková, ředitelka Kulturního centra Praha 5. Spl-
něné úkoly z mapy Karla IV. navíc děti nebo
jejich rodiče mohou přinést 28. září 2016, kdy
v Portheimce proběhne vyhlášení výsledků.

Galerie zároveň dává prostor i dětským
umělcům – až do 17. července zde poběží vý-
stava Karel IV. pohledem žáků ZŠ a ZUŠ Prahy
5, která měla vernisáž 16. června.

Ulice se stávají jevištěm pro různé aktivity
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o. s. Košířská Cibulačka vás zve na pátý

KOŠÍŘSKÝ PODZIMNÍ

BLEŠÁK
sobota 1. října 2016, 10–13 hod.

MŠ Duha (Trojdílná 18, Praha 5 – Košíře)

Košířská Cibulačka
Zájemci o prodej volejte Kláru – 602 448 145!

(V případě nepříznivého počasí se akce nekoná.)

BLEŠÁK – HUDBA – CIBULAČKA

PORTHEIMKA GALERIE „D“

28. 9. 2016 10–18 hod.

NA SV. VÁCLAVA HODUJEME S KARLEM IV.
Přijďte ochutnat gastronomické speciality ze 14.století.

Štefánikova 68/12, Praha 5

otevřeno: út–ne 13–18 h, pondělí zavřeno

www.galerieportheimka.cz

Národopisné muzeum představí
tvorbu malíře Václava Hrabánka
V Letohrádku Kinských se na konci července
nebudou nudit dospělí ani děti. Národopisné
muzeum připravuje výstavu díla Václava Hra-
bánka, v rámci zahajovacího dne se usku-
teční i výtvarná dílnička pro malé návštěv-
níky.

28. 7. – 6. 11. Lidová tradice v díle Václava
Hrabánka

Výstava představuje lidové obrázky na skle
Václava Hrabánka (1915–2005), který byl jed-
ním z nejvýraznějších českých naivních
umělců poslední čtvrtiny dvacátého století.
Hrabánek byl originálním pokračovatelem li-
dových tradic výroby podmaleb z oblasti Šu-
mavy.

Malíři se dostalo ocenění již ve druhé po-
lovině devadesátých let 20. století. Jeho dílo
je dokonce zastoupeno v Muzeu civilizací v Ev-
ropě a ve Středomoří (MuCEM) v Marseille.

Obrázky na skle jsou vytvářené technikou
podmalby (malby na rubové straně tabulo-
vého skla podle podložené šablony) a patří
k velmi oceňovaným dokladům lidové zbož-
nosti i lidového výtvarného umění.

Výtvarná dílna nejen pro děti 
28. 7. od 15.00 hod. Vitráž – papírová koláž
s náboženskými náměty (světci a světice
v tvorbě Václava Hrabánka) 

Přijďte si vyrobit křehkou vitráž
z papíru. Nahlédneme na působení barev
v souvislosti se světlem a budeme se při tom
inspirovat tvorbou umělce Václava Hrabánka.  

Zahájení výstavy je 28. července v 16.00
hodin. 

Letohrádek Kinských
Kinského zahrada 97
www.nm.cz

Letní provoz v Městských
knihovnách

Smíchov
Po 13–19 hod.
út 9–16 hod.
st, čt 12–19 hod.
pá 9–16 hod.

Barrandov
St 12–19 hod.
pá 9–16 hod.
uzavírka 25. 7. – 7. 8. 2016

Cibulka
St 12–18 hod.

Ostrovského
Út 9–16 hod.
čt 12–19 hod.

Uzavírka všech poboček 
MKP: 25. 7. – 7. 8. 2016



Stanice přírodovědců
O letních prázdninách bude areál Stanice
přírodovědců otevřený každý pracovní den
od 8.00 do 17.00 hod. Skleník a tropické te-
rárium každé úterý od 14.00 do 17.00 hod.
Na začátku června bylo spuštěno přihlašo-
vání do kroužků na příští školní rok. 

Pro přihlášení využijte on-line formulář na
www.ddmpraha.cz/stanice-prirodovedcu.
Novinky a fotografie z našich akcí najdete na
facebookové stránce
www.facebook.com/Staniceprirodovedcu/.

Nabité léto v MeetFactory
Letní kino MeetFactory promítá každou
středu!

Speciální prázdninový program v Letním
kině MeetFactory obstará v červenci pro-
jekce filmů, které spojuje téma sexu,
a v srpnu pak přijde čas vyrazit za dobro-
družstvím. Každý měsíc bude na výběr z de-
seti tematicky laděných filmových příběhů,
ze kterých si každý týden můžete hlasová-
ním přes facebookové stránky MeetFactory
vybrat ten svůj. 

Promítání bude probíhat každou středu vždy
od 21.30 (červenec) a 20.30 (srpen).
Vstupné je 80 Kč, pro návštěvníky s trvalým
bydlištěm v Praze 5 se slevou 50 procent.  

Více: www.meetfactory.cz
nebo www.facebook.com/meetfactory.

Ztvárnění klidu – komentovaná prohlídka
výstavy: Galerie MeetFactory

Galerie bude otevřena do 28. srpna a sou-
částí programu bude i komentovaná pro-
hlídka 25. 8. s kurátorem Jarem Vargou. Vý-
stava představuje skupinu vizuálních
a performativních umělců věnujících se ne-
hybnosti, pozastavení a zpomalení v perfor-
mativním kontextu.

Bůh by řekl: bože, vy jste divný – letní in-
scenace: Divadlo MeetFactory
Letošní letní inscenace na pomezí divadla
a filmu je tentokrát společným dílem Vikto-
rie Čermákové a Aleše Čermáka. V inspira-
tivních industriálních prostorech zadního
dvorku MeetFactory, mezi graffiti a pod dál-
nicí se odehrává příběh tří sourozenců, kteří
po smrti rodičů hledají víc srandy a víc lásky. 

Premiéra: 12. 7., 20.00. Další reprízy: 
1., 2., 4., 15., 16., 18., 19., 21., 22., 23. 
a 25. 8. Vstupenky za 200 Kč k dispozici 
na www.meetfactory.cz.

Díla výtvarníka Kristoforiho
navštíví Portheimku
Ve dnech 14. července až 28. srpna můžete
navštívit výstavu Jana Kristoforiho v Galerii
„D“ v 1. patře letohrádku Portheimka. Kris-
tofori patří mezi nejtalentovanější malíře,
kreslíře.

Autor výstavy Jan Kristofori by se letos
dožil 85 let. Jeho bohatá tvorba jej vynesla
mezi významné umělce 20. století. Vytvořil
více než 150 knižních ilustrací, například
i pro dílo Karla Čapka. Jeho filozofické smýš-
lení a politické názory jej dovedly až do věz-
nic komunistického systému, kde spolu
s Václavem Havlem a dalšími strávil sedm let
života. V letech 1968–1989 již tvořil v exilu.
Po revoluci se vrátil z emigrace a v roce
2004 zde zemřel. Jeho díla zanechávají ne-
smazatelný odkaz svým výtvarným provede-
ním, ale také laskavým lidským rozměrem.
Nad výstavou převzal záštit starosta Prahy 5
Radek Klíma (TOP 09). 

Švandovo divadlo láká nabitou
sezonou 2016–2017
Smíchovská scéna letos prožila nejúspěš-
nější období v novodobé historii Švandova
divadla. Návštěvnost divadla překročila 90
procent, vysoký byl i počet odehraných
představení a hostování v zahraničí. To je
bilance divadla, které v říjnu 2016 oslaví už
135 let od svého založení. 

Divadlo vykročí do nové sezony, v níž při-
pravuje sedm premiér. K nim bude patřit

nová hra od Natálie Kocábové, Krysař v ti-
tulní roli s herečkou Klárou Cibulkovou či tři
autorské inscenace na témata „intimita–
anonymita–agresivita“ v podání čtyř žen re-
žisérek. Oslavu čtvrtstoletí existence chystá
v září 2016 i soubor Buchty a loutky. No-
vinky se týkají také hereckého souboru, kde
se v sezoně 2016–2017 objeví nové tváře.

Herecké výměny a rošády 
Do angažmá ve Švandově divadle nastupuje
z Divadla na Vinohradech Luboš Veselý, kte-
rého znáte například ze seriálu První repub-
lika, a na Vinohrady odchází Tomáš Pavelka.
Soubor posílí také Tomáš Petřík (Městské di-
vadlo v Kladně) a Marta Dancingerová – loň-
ská absolventka DAMU tu hostovala už v ko-
medii Zabít Johnnyho Glendenninga, kde
zazářila v roli prostořeké Kimberly. Drama-
turgickou posilou je Libor Vodička, který už
zde dříve spolupracoval na titulech Země
Lhostejnost a Popeláři. V Hamletovi se jako
královna Gertruda začne opět objevovat
Petra Hřebíčková a Zuzana Onufráková na
čas odchází na mateřskou dovolenou.

Sezonu otevře titul Závislosti navzdory,
tragikomedie o boji s alkoholem na všech
frontách, jejímž autorem je Dodo Gombár
a kolektiv Švandova divadla. Premiéra bude
24. září ve velkém sále.

Klasický titul v novém kabátě nabídne hra
Krysař, jejíž scénář podle předlohy Viktora
Dyka napsala Martina Kinská a v titulní roli
se můžete těšit na Kláru Cibulkovou. Pre-
miéra ve Velkém sále je naplánována na 
5. listopadu 2016 v režii Doda Gombára.

Svého prvního jevištního uvedení se do-
čká hra Peníze a v režii Mikoláše Tyce ji pu-
blikum velkého sálu poprvé uvidí 18. března
2017. Poslední premiérou na hlavní scéně
bude 25. května 2017 nová divadelní hra
Natálie Kocábové, kterou – zatím pod pra-
covním názvem Než usneme – chystá režisér
Daniel Hrbek.

A to je jen malá ochutnávka toho, co vás
v nadcházející sezoně čeká. V dalších číslech
budeme čtenáře opět informovat o nadchá-
zejícím programu.

Švandovo divadlo na Smíchově
Štefánikova 57, www.svandovodivadlo.cz
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Klub Královská louka
V červenci je klub uzavřen.
Od 1. do 31. srpna otevřeno vždy: 
pondělí 13–17 hodin
středa 13–17 hodin

Kulturní klub Poštovka
Zápisy na školní rok 2016/2017 jsou zahá-
jeny. Přihlásit se mohou děti i dospělí. Klub
je určen pro všechny věkové kategorie. 

– kurzy hudební (klavír, kytara elektrická
i akustická); 

– kurz výtvarný pro děti od 6 do 15 let
v pondělí od 14 a 16 hod.; 

– kurz výtvarný pro seniory ve středu od 
14 do 17 hod.;

– kurz cvičení na míčích ve čtvrtek od 
19 hod.;  

– individuální počítačové kurzy pro seniory
vždy v úterý dopoledne; 

– rehabilitační cvičení pro seniory v úterý od
14hod., začínáme od října;

– vokálně interpretační těleso Bach-Colle-
gium Praha, zkoušky v úterý od 18 hod.; 

– baletní přípravka MaJa pro děti od 3 let
v úterý od 15.30 a 16.30 hod.;  

– v našem klubu funguje Rodinné centrum
Kamarád Chameleon pro děti +1. 
Nabízíme také krátkodobé pronájmy sálu

i učeben. 

Bližší informace a přihlášky na e-mailu: po-
stovka@email.cz, nebo na tel. 257 218 932,
602 308 265 

LÉTO S KC PRÁDELNA
Letní sezona začíná a KC Prádelna nezahálí.
Můžete se těšit například na letní jazykové
kurzy pro seniory, setkání s umělci a náv-
štěvy jejich ateliérů nebo výtvarné dílny
a workshopy v prostorách u smíchovského
nádraží na adrese U Královské louky 5.

Velmi oblíbenou součást letního pro-
gramu představují celodenní poznávací vý-
lety mimo Prahu. Letos navštíví senioři Be-
nešov, Vlašim, Ústí nad Labem a Příbram,
cestovat se bude tradičně vlakem. Vzhledem
k omezené kapacitě a velkému zájmu je
nutno se předem přihlásit.

Součástí letního dění tradičně bývá také
program pro děti a mládež, nejinak je tomu
i letos. Na začátku prázdnin proběhne v KC
Prádelna týdenní příměstský tábor Class Act
pro anglicky mluvící děti žijící v Praze, první
týden v srpnu se pak uskuteční příměstský
tábor Hudebního divadla TRIK. 

Komunitní centrum bude v srpnu také
hostit Festival komorních Larpů.

Kompletní program a všechny aktuální in-
formace naleznou zájemci na www.kcpra-
delna.cz nebo na našem Facebooku.
iKAVÁRNA PRO SENIORY:
úterý 19. 7.; 26. 7.; 16. 8.; 23. 8.; 30. 8. 
(vždy od 11.00 do 14.00 hod.) 
STOLNÍ TENIS PRO SENIORY:
úterý 19. 7.; 26. 7.; 16. 8.; 23. 8.; 30. 8. 
(vždy od 11.00 do 16.00 hod.) 
PÉTANQUE PRO SENIORY:
úterý 19. 7.; 26. 7.; 16. 8.; 23. 8.; 30. 8. 
(vždy od 11.00 do 16.00 hod.) 
CELODENNÍ POZNÁVACÍ VÝLETY PRO
SENIORY: 
středa 13. 7. – Benešov; 27. 7. – Vlašim; 
10. 8. – Ústí nad Labem; 24. 8. – Příbram
aktuální informace: www.kcpradelna.cz, 
tel.: 775 788 098, e-mail:
kcpradelna@seznam.cz
(kapacita je omezena, nutnost předchozí
rezervace místa)
PRÁZDNINOVÁ ANGLICKÁ KONVERZACE
PRO SENIORY
úterý 19. 7.; 26. 7.; 16. 8.; 23. 8.; 30. 8. 
(vždy od 9.00 do 12.00 hodin)
CLASS ACTS – PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR PRO
ANGLICKY MLUVÍCÍ DĚTI ŽIJÍCÍ V PRAZE
11. 7. – 15. 7. bližší informace:
terezadubsky@me.com
HUDEBNÍ DIVADLO TRIK – PŘÍMĚSTSKÝ
TÁBOR PRO ŽÁKY 1.–5. ROČNÍKŮ ZŠ
1. 8. – 5. 8. bližší informace:
cihakova.ivana@seznam.cz
LARP – FESTIVAL KOMORNÍCH LARPŮ LIVE
ACTION PRIDE
8. 8. – 14. 8. bližší informace:
rolling@rolling.cz
SETKÁNÍ S UMĚLCI:
čtvrtek 28. 7.; 18. 8. (vždy od 13.00 hodin,
vstup zdarma)
– program bude upřesněn, aktuální
informace: www.kcpradelna.cz, 
tel.: 603 289 675, e-mail:
kcpradelna@seznam.cz
GALERIE PRÁDELNA
Venda Vaníčková – „Plyšový projekt 
Ona a On“
WORKSHOPY A SEMINÁŘE PRO SENIORY
V PROSTORÁCH U KRÁLOVSKÉ LOUKY 5,
PRAHA 5
Kontakt: U Královské louky 5, Praha 5, 
tel. 724 619 212, e-mail:
kralovskalouka@gmail.com
21. 7.   Marmeládová sezona 
(od 13.00 do 15.00 hod.)
28. 7.   Výtvarný workshop 
(od 13.00 do 15.00 hod.)
4. 8.     Bezpečné cestování 
(od 13.00 do 15.00 hod.)
LÉTO S ANGLIČTINOU (ZAČÁTEČNÍCI) 
pondělí 18. 7.; 25. 7.; 1. 8.; 15. 8.; 22. 8.; 
29. 8. (od 9.00 do 11.00 hod.)

LÉTO S ANGLIČTINOU (MÍRNĚ POKROČILÍ)
čtvrtek 21. 7.; 28. 7.; 4. 8.; 18. 8.; 25. 8.
(čtvrtek 9.45–11.00 hod.)      

Komunitní centrum Prádelna, 
Holečkova 38a
www.kcpradelna.cz
tel.: 603 289 675, 775 788 098, 257 213 908

Galerie „D“ Portheimka uctí
památku Bořka Šípka
Začátkem září bude v Galerii „D“ Portheimka
zahájena výstava Pocta Bořkovi …, která
představí životní dílo výtvarníka, architekta
a designéra Bořka Šípka (14. června 1949 –
13. února 2016). Její součástí bude i sklářský
workshop, který proběhne 7.–9. října. Podí-
let se na něm bude studio Anežka a Vyšší od-
borná škola sklářská, Nový Bor. 

Sklářské studio Anežka vzniklo na konci
roku 2011, jeho tým tvoří jedni z nejzkušeněj-
ších sklářů v Čechách. Většina sklářů pochází
z novoborských rodin, kde se sklářské řemeslo
předává z generace na generaci již po několik
pokolení. Sklářský mistr Ivan Kubela, pod je-
hož vedením tým sklářů pracuje ve stejné se-
stavě už několik let, je zkušeným mistrem skla,
který čerpal své zkušenosti během několika
zahraničních stáží po celém světě (USA, Bel-
gie, Německo, Nizozemsko, Japonsko aj.). Přes
20 let Ivan Kubela spolupracoval s Bořkem
Šípkem na jeho realizacích skleněných objektů
a výrobků pro světově známé společnosti. Po
Šípkově smrti pokračují v tvorbě jeho synové. 

Vyšší odborná škola sklářská z Nového Boru
patří k našim předním sklářským školám,
které se snaží o zachování české sklářské tra-
dice. V současné době nabízí klasické i mo-
derní techniky zpracování skla – malování,
rytí, broušení, umělecké sklenářství, hutní tva-
rování, fusing a lehání skla. 
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Správní kluci berou život sportovně
Lukáš Žďárský a Jakub Zajíc z neziskové or-
ganizace Ber život sportovně na vlastní ná-
klady zrekonstruovali prostor bývalé truh-
lárny, který jim na dva roky za symbolickou
částku pronajala MČ Praha 5. V květnu v něm
otevřeli Kavárnu co hledá jméno, ve které
se od prvního dne dveře netrhnou. Do to-
hoto projektu ve Stroupežnického ulici vložili
několik měsíců svého života, originální ná-
pady i svá srdce. Podařilo se jim vytvořit vý-
jimečný prostor, který není kopií něčeho, co
už funguje jinde.

■ Vzpomenete si ještě na své myšlenky,
když jste sem poprvé vstoupili?

Lukáš Žďárský: Okamžitě jsme věděli, že
tohle místo má svoje kouzlo. Nadchl nás celý
dům i jeho dvůr se vzrostlými kaštany. Od za-
čátku nás bavila představa, že ho opravíme.

Jakub Zajíc: Hned jsme věděli, že tenhle
prostor je to pravé místo.

■ Jak jste spokojení po otevření Kavárny,
co hledá jméno?

Lukáš Žďárský: Jsou detaily, které tady ještě
musíme dotáhnout do konce.

Jsme překvapení, že sem neustále proudí
noví a noví lidé, kterým je náš koncept blízký.
Oceňují, že tenhle projekt děláme od začátku
„lidsky“ a se zapojením selského rozumu. Líbí
se jim servis od těch, kteří ho nikdy předtím
nedělali. Mám na mysli nejen obsluhu, ale
i samotnou rekonstrukci.

Jakub Zajíc: Sedm měsíců jsme tady trávili
všechny víkendy a hodně času po večerech.
Ti, kdo nám pomáhali, se zapojili s takovou
energií, jako by byli součástí našeho týmu od-
jakživa. A za to jim děkujeme.

■ Před třemi lety jste pracovali na rekon-
strukci svého prvního společného projektu
– Radlické – kulturní sportovny, která je
dnes známým a vyhledávaným prostorem
Prahy 5. Dokážete zhodnotit, která práce
byla obtížnější?

Lukáš Žďárský: Kavárna je odlišný koncept
od Radlické. Museli jsme ji spustit v mnohem
funkčnějším stavu než Radlickou – kulturní
sportovnu. Tam to byl zkraje hodně velký
punk, na první akce jsme třeba používali elek-
třinu nataženou na prodlužovací kabel. Za-
tímco na provoz kavárny jsou samozřejmě kla-

deny přísnější požadavky, a nejde jen o hy-
gienické normy.

Jakub Zajíc: Kavárna je místo, kde je víc
času se pořádně porozhlédnout, a proto nám
bylo jasné, že musíme zákazníky hned od za-
čátku přesvědčit, aby se sem chtěli vracet.

■ Vaším cílem bylo vytvořit nekuřáckou ka-
várnu, ve které bude hodně zeleně a kde by
se dalo dobře odpočívat. Jaké další kon-
krétní představy o tom, co všechno chcete
návštěvníkům nabídnout, se na to po-
stupně nabalovaly?

Lukáš Žďárský: Naším hlavním cílem bylo
a stále je využít naprosté maximum z tohoto
prostoru. V přízemí máme kavárnu a výstavní
galerii. První patro funguje jako multifunkční
místnost určená na semináře, workshopy
a různá setkání. Hned vedle ní vzniká mini-
ateliér pro hostování umělců, kteří tam budou
mít klid a prostor pro svoji tvorbu – na to teď
sháníme grant. Úterní a čtvrteční rána u nás
patří lekcím jógy. Každý první čtvrtek v měsíci
se konají Cestovečery. Nedávno skončila vý-
stava fotografií mladé lékařky Markéty Kor-
cové.

Zakladatelé Kavárny co hledá jméno Lukáš Žďárský (vpravo) a Jakub Zajíc
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Jakub Zajíc: Plánujeme ještě zřídit mini-
knihovnu. Do léta chceme vybudovat pop-up
kitchen, kde by se měly každý týden střídat
zajímavé koncepty vaření. Což znamená, že
každý týden u nás bude vařit jiný kuchař, 
foodbloger nebo šikovní amatéři, pro které
je vaření srdeční záležitost.

■ Čím vším jste se nechali inspirovat? Kdo
vám s nápady radil?

Lukáš Žďárský: Navštívili jsme kavárny
v Berlíně, Londýně a Varšavě. Výborně fun-
guje Pinterest, kde se dá najít inspirace prak-
ticky na cokoli. Vždycky to ale byla inspirace
jen na část něčeho, nakonec šlo pokaždé
o naše autorské věci, které jsme vymysleli
a dotáhli.

Jakub Zajíc: Neměli jsme k dispozici 
interiérového designéra nebo architekta. Na
Pinterestu jsme si ověřili, jak fungují tmavé
stropy ke světlému nábytku atd. Náš prostor
není kopií něčeho, co už funguje někde jinde
ve světě.

■ Které doporučení pro vás bylo nejvíc uži-
tečné?

Lukáš Žďárský: Že nezvládneme v osmi li-
dech sundat z nákladního auta bar, který jsme
si nechali vyrobit z jednoho kusu dřeva. Vážil
přes tunu a jeho autor Jirka Korec nás pře-
svědčil, že budeme potřebovat další pomoc
(smích).

■ Tento projekt byl pro vás prvním svého
druhu, co všechno jste se v jeho průběhu
naučili?

Lukáš Žďárský: Kuba se naučil instalatérské
práce. Já to, abych nestoupal na hřebíky
(smích). Oba už teď umíme například poklá-
dat rozvodné trubky na odpad. Pořád tady
ještě něco řešíme, tak se možná konečně na-
učíme i trochu víc plánovat.

■ Jak byste Kavárnu co hledá jméno před-
stavili těm, kteří v ní zatím ještě nebyli?

Lukáš Žďárský: Netradiční prostor v centru
města a přece mimo jeho ruch. Vzdušný interiér
s výraznými industriálními prvky. „Přiznali“ jsme
tady co nejvíce původně použitých materiálů,
které jsme jen doplnili tím, co bylo potřeba.

Jakub Zajíc: Snažili jsme se vytvořit útěk
od každodenní reality.

■ Na co jste v Kavárně co hledá jméno nej-
víc pyšní?

Lukáš Žďárský: Na lidi, kteří u nás pracují
za barem a nikdy před tím to nedělali. Na je-
jich příkladu se jasně ukazuje, že není ani tak
důležitá délka praxe jako osobní přístup
a upřímné nadšení pro věc.

Jakub Zajíc: Že jsme vytvořili prostor, který
využívají různé skupinky lidí k realizaci svých

Lukáš Žďárský (29) 
a Jakub Zajíc (29)
V roce 2009 ukončili vysokoškolské studium
na Newton College. Nedílnou součástí jejich
životů je sport ve všech možných podobách
a realizace projektů, které si postupně vy-
snili. Nikdy neoddělují práci a zábavu, pro-
tože dělají to, co je baví. Pořád hledají in-
spiraci, jak věci zdokonalovat a posouvat
o kus dál. Ve všem fungují zásadně na doraz
– jsou už prostě takoví. A stejné jsou i jejich
společné projekty. Neslevují v nich ze svých
představ, ani když to přinese komplikace.
V riziku totiž nevidí strach, ale výzvu. Každá
výzva je pro ně ujištěním, že neustrnuli na
jednom místě.

Autorem pětimetrového baru z vrbového dřeva je talentovaný student ZČU Jiří Korec

Kavárna nabízí i příjemné venkovní posezení ve stínu stromů

projektů a snů. Překvapilo nás, že hned od
začátku je o toto místo velký zájem nejen jako
o kavárnu, ale i pro realizaci rozmanitých akcí.

■ Jak je nastavená spolupráce mezi vámi
a MČ Praha 5, která je vlastníkem tohoto
objektu?

Lukáš Žďárský: Městská část Praha 5 nám
vyšla maximálně vstříc. Zrovna včera jsem na
její Komisi pro kulturu a památky představo-
val, co všechno je možné v Kavárně, co hledá
jméno organizovat a jak fungujeme.

Jakub Zajíc: V tuto chvíli sice není nastavený
žádný konkrétní společný projekt, který by-
chom realizovali. Pokud ale radnice něco
navrhne, dostane od nás samozřejmě stejnou
podporu jako ostatní.

Ivona Bromová
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Shrnutí faktů:
Trhy u Anděla jsou provozovány na pozemku,
který patří hl. m. Praze, jeho správcem je
TSK. 

– Provozovateli trhů ke konci dubna vypršela
nájemní smlouva. TSK v polovině dubna vy-
hlásila výběrové řízení na pronájem po-
zemku za účelem pořádání trhů v roce 2016,
3. května jej zrušila. Vyhlášení soutěže,
včetně určení předmětu, podmínek a spe-
cifikací, bylo po právní stránce pouze v kom-
petenci TSK. 

– Smlouvu o výpůjčce pozemku mezi TSK a MČ
Praha 5 schválila rada na svém jednání dne
25. května. Pro zajištění chodu trhů však
bylo nutné uzavřít dohodu s budoucím pro-
vozovatelem. K tomu došlo 1. června letoš-
ního roku.

– MČ Praha 5 trhy u Anděla vždy podporovala
a ve stejném rozsahu pětačtyřiceti stánků
je zachovala i v novele tržního řádu. 

– Tím, že pozemek není spravován městskou
částí (respektive až do doby „pátečních vý-
půjček“ nebyl), má radnice velice omezené
možnosti ovlivňovat, co a jak tam bude pro-
vozováno, a to včetně pouličních vystoupení.
„Pátá městská část již dlouho usiluje o jeho
svěření – tak abychom s pozemkem mohli
nakládat s ohledem na potřeby Prahy 5,“
prohlásil starosta Radek Klíma (TOP 09). 

– Radnice může ovlivnit nabízený sortiment,
a to díky specifikaci, kterou nechala zapsat
do pražského tržního řádu – ten jedno-
značně popisuje, co se smí prodávat. V kaž-
dém případě proto bude zachována nabídka
českých farmářů.

– Radnice podporuje farmářské trhy a prodej
českých výrobků. O tom svědčí i zařazení
dalšího tržního místa na nám. 14. října, kde
chce městská část obnovit trhy. Městská část
má navíc v plánu otevřít zastřešenou tržnici,
tak aby mohla fungovat denně a nezávisle
na počasí. 
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Trhy u Anděla: smlouva platí do roku 2018
Rada MČ Praha 5 schválila dohodu se spo-
lečností Lucky Service, která u Anděla pro-
vozovala až do konce dubna trhy. Ty se tam
vrátily 3. června. „Dohodu již podepsaly obě
strany, a to 1. června. Přistoupili jsme na toto
řešení, abychom pomohli zachovat provoz
trhů,“ říká zástupce starosty Martin Slabý
(ANO 2011). Dohodnutá smlouva platí až do
konce roku 2018.

Podpisu předcházelo jednání, které vyvolala
Městská část Praha 5 mezi relevantními stra-
nami – Technickou správu komunikací (do-
tčený pozemek spravuje) a původním provo-
zovatelem trhů, firmou Lucky Servis.
Výsledkem schůzky z 20. května bylo, že měst-
ská část získala od TSK pozemek do výpůjčky,
a to pouze na pátky – s tím, že jej bude dál
podpronajímat. Jedná se o právně možné ře-
šení, k němuž se radnice uvolila, aby pomohla
zachovat provoz trhu. 

Smlouvu o výpůjčce pozemku mezi TSK
a MČ Praha 5 schválila rada na svém zasedání
25. května. 
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8.8.  YOYOBAND
9.8.  Last Station
10.8. Martin Kraus a Krausberry
11.8. Ivan Hlas a Trio
12.8. S.Q.U.O.S.T.
13.8. Lola Běží

14.8. Viktor Dyk WAW
15.8. ABRAXAS
16.8. PORTLESS
17.8. Lubomír Brabec
18.8. HUDBA PRAHA
19.8. Laura a její tygři

PROGRAM

8.–19. srpna 2016
Smíchovská náplavka

VSTUP ZDARMA

Radnice Prahy 5 vás zve 
na sportovně - kulturní akci

Bohatý kulturní program, představení a „ochutnávka“ olympijských sportů,
sledování Letních olympijských her na velkoplošné LCD obrazovce!

Představíme sportovní aktivity, které můžete na „pětce“ provozovat –sporty bude možné 
vyzkoušet pod vedením trenérů sportovních klubů (trenažéry, cvičné lodě, atletika pro děti, 
golfové odpaliště, laserová střelnice, fotbalový turnaj, basketbalový streetball, lezecká stěna).  
Sportovní akce budou probíhat na náplavce i na přilehlém multifunkčním hřišti, skateparku
a dětském hřišti. Harmonogram prezentovaných sportů bude korespondovat s programem 
Letních olympijských her, které budete moci sledovat na velkoplošné LCD obrazovce.

Pojďme fandit našim olympionikům! 
Fandit a podpořit sportující veřejnost
přijdou i úspěšní sportovci, kteří re-
prezentovali Českou republiku v minulosti!

Koncerty se budou konat každý den na pódiu vždy od 19.30 hod.
Po celou dobu akce bude k dispozici občerstvení s možností posezení.
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Třípodlažní budova mateřské školy se nachází
na slunném místě uprostřed vilové čtvrti
Malvazinky. V blízkosti školky je mnoho trav-
natých ploch i lesík a veškerá občanská vy-
bavenost včetně zastávky MHD. Budova
z roku 1965 je průběžně rekonstruována.
V létě 2013 byla celkově zateplena a dostala
novou fasádu s barevnými prvky. Tematická
malba na přední straně charakterizuje název
školního vzdělávacího programu „Svět je
velký, najdu se v něm“.

Mateřská škola stojí uprostřed velké za-
hrady se vzrostlými stromy a keři. Je zde ně-
kolik pískovišť, dostatek zahradních herních
prvků i pítka na vodu. Terén tvoří mírný svah
a rovina v okolí budovy, děti mají možnost
jízdy na kole i zimního bobování. O děti pečuje
třináct plně kvalifikovaných zaměstnanců s la-
skavým a profesionálním přístupem, který re-
spektuje paralelní výchovu dítěte v rodině.
Panuje zde vzájemná tolerance a úcta k po-
třebám druhých. Celý kolektiv pracuje ve
školce dlouhodobě a zapojuje se do veškerého
dění.

Vzdělávací program
Filozofii naší výuky tvoří heslo „Respektovat
a být respektován“. Ve školním roce
2013/2014 došlo k inovaci školního vzděláva-
cího programu tak, aby vycházel ze vzděláva-
cího programu „Začít spolu“. Všechny čtyři
třídy jsou věkově smíšené. Od nástupu do ma-
teřské školy jsou děti ve stejné třídě a mají
své dvě paní učitelky. Vývoj dítěte je tak roz-
víjen systematicky a jednotně, kdy pedagog
může lépe zaznamenávat individuální rozvoj
dítěte po všech stránkách. Každý rok škola 
realizuje několik celoškolních projektů, do kte-
rých se aktivně zapojují nejen všichni zaměst-
nanci, ale i rodiny dětí. V letošním roce to
byly: „Jan Jakub Ryba – čas vánoční“, který
zpestřilo pěvecké vystoupení rodičů s vánoční
mší Hej, Mistře, na kterou navazovala spo-
lečná oslava vánočního času; „Úraz není ná-
hoda“, během kterého byl důraz kladen
především na prevenci úrazů a na bezpečnost
při stále zhoršující se dopravní situaci v Praze.
Do školky přišli i mladí studenti z lékařské fa-
kulty a celé dopoledne děti strávily v „nemoc-
nici“ a „ošetřovaly pacienty“. Dalším projek-
tem byl „Karel IV. – český král“, zařazený
k významnému výročí tohoto panovníka.

Představujeme vzdělávací instituce zřizované Prahou 5: 

Mateřská škola v Peroutkově ulici sází 
na věkově smíšené třídy

Otázka pro ředitelku školy
Mgr. Naděždu Suchou

■ Co vás aktuálně trápí?
Aktuálně mě trápí stále se
zvyšující tlak ze strany ro-
dičů a povolaných orgánů
pro přijímání dvouletých
dětí do předškolních zaří-
zení. Mé obavy jsou pod-
loženy odbornou literatu-

rou vycházející z vývojové psychologie dětí.
Děti v tomto věku nejsou ještě vývojově
zralé zapojit se do tak velikého kolektivu,
aby tam mohly strávit pro sebe klidný, bez-
pečný, radostný čas. Učitelky nemohou přes
všechny své snahy a zodpovědný přístup
k výchově a vzdělávání jejich vývojové po-
žadavky naplnit. Věřím tomu, že se touto
problematikou budou patřičné orgány ještě
zaobírat a pro společnou diskusi si pozvou
odpovědné osoby, které realizují tyto zá-
měry v praxi.

K oslavě narození císaře byla celá nová příjez-
dová cesta, kterou na podzim nechala zbu-
dovat městská část Praha 5, proměněna v Kar-
lův most. Lemovaly ji dětmi vytvořené sochy
inspirované skutečnými díly Matyáše Brauna
a ostatních sochařů. Po celých šest týdnů tr-
vání projektu děti navštěvovaly divadla, před-
nášky, výstavy a podnikly několik procházek
starou Prahou. Završením bude plavba lodí
po Vltavě. Během projektu „Ze života hmyzu“
děti ve třídách vypěstovaly motýly z house-
nek. Měly možnost celý proces sledovat a na-
konec motýly slavnostně vypustit na svobodu.
Viděly také ukázku práce včelaře a zkusily si
práci s mikroskopem. 

„Celé Česko čte dětem“
Mateřská škola je také již několik let zapojena
do programu „Celé Česko čte dětem“. Rádi
bychom využili této příležitosti veřejné pre-
zentace školy a rodičům poděkovali za výbor-
nou spolupráci a pomoc při čtení v mateřské
škole a při realizacích všech společných pro-
jektů. V letošním roce začalo budování „Ptačí
zóny“ – místa k relaxaci a pozorování zvířat.
Za velkého přispění rodičů vznikly domečky
pro hmyz. Mateřská škola pořádá společné
akce i pro všechny spoluobčany Malvazinek –
svatomartinská jízda na bílém koni, lam-
pionový a masopustní průvod. V letošním roce

se děti na pozvání městské části Praha 5
zúčastnily pěveckého programu na slavnosti
vítání občánků, kde měly možnost vyzkoušet
si opravdové veřejné vystoupení.   Jan Krupka

V Peroutkově ulici se mohou pyšnit velkou zahradou
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Dvou- a tříleté děti
usednou do školních
lavic na Barrandově
V minulém čísle jsme vás informovali, že MŠ
a ZŠ Barrandov otevře jednu třídu pro dvou-
až tříleté děti, jelikož škola chce reagovat na
poptávku rodičů. Rada MČ Praha 5 tento zá-
měr schválila a podpořila jej částkou dvě stě
tisíc korun.

„Vzhledem k možnosti čerpání rodičov-
ského příspěvku při dvouleté variantě se zvýšil
zájem rodičů o umístění takto malých dětí do
školního zařízení. Tomu nahrává i nově schvá-
lená novela školského zákona,“ vysvětluje Vít
Šolle (KDU-ČSL). Třída dvou- až tříletých dětí
s sebou samozřejmě nese i nutné stavební
úpravy a nadstandardní provoz. Úpravy si vy-
žádá prostorové, vzdělávací i ekonomické zá-
zemí, ale i personální zajištění provozu. 

Třída pro dvouleté děti vznikne od 1. září
letošního roku a bude přijata celkem dvacítka
dětí. 

Mladí hudebníci ze Smíchova 
opět vyrazí do Švédska
Orchestr NF Harmonie působí na ZŠ a MŠ
Kořenského již od října 2014. Škola byla ten-
krát oslovena, aby se stala partnerem na-
dačního fondu v sociálně-hudebním pro-
jektu, jímž je zakládání žákovských
orchestrů. Kromě mecenášky projektu Mi-
lady Cholujové byl u zrodu také zakladatel
vídeňského žákovského orchestru Bruno
Campo. 

Přihlášené děti se hned začaly učit hrát
na nástroj s cílem hrát v orchestru. Diri-
gentem byl od samého počátku Chuhei
Iwasaki z Japonska a složení lektorů orches-
tru bylo taktéž mezinárodní. Nástroje do-
staly děti poprvé do ruky v polovině října
a začaly intenzivně trénovat; v prosinci pak
bylo jejich první vystoupení – zahrály do-
provod ke dvěma koledám na Vánočním
zpívání školy. 

Vyvrcholením snahy byla návštěva sku-
pinky žáků ve Švédsku na setkání orchestrů
Side by Side v Göteborgu. Nejenže děti
mohly navštívit toto přístavní město, kde
v letech 1856–1861 působil skladatel Be-
dřich Smetana, mohly se také účastnit spo-
lečného koncertu šestisetčlenného orches-
tru složeného z žáků škol z nejrůznějších

částí Evropy a Ameriky. Setkání samozřejmě
obnášelo i mnoho dřiny v podobě spousty
hodin zkoušení, ale za odměnu na děti če-
kal obrovský úspěch – vždyť se naučily za-
hrát čtyři skladby tak, aby byly platnými
členy obrovského hudebního tělesa. 

Orchestr ve své činnosti neustal ani
v tomto školním roce. Významným vystou-
pením byl vstup na Vánočním benefičním
koncertě Ivo Kahánka, kde děti ze školy
v Kořenského ulici zahrály a zazpívaly spo-
lečně s dětmi z Klánovic, které doplňují
druhou část orchestru. Dále si naši malí fil-
harmonici zahráli na Vánočním zpívání ve
dvou dalších školních orchestrech, měli
také samostatný koncert v kostele sv. Va-
vřince na Petříně. 

Také letos se naše dvanáctičlenná vý-
prava stane součástí setkání Side by Side
ve Švédsku. Pro děti je připraven obdobný
program jako loni, jehož závěrem bude spo-
lečný koncert. MČ Praha 5 podpořila nein-
vestiční dotací zajištění dopravy a ubyto-
vání pedagogického doprovodu.

Přejeme jim silný hudební zážitek.
Libuše Daňhelková
ředitelka ZŠ a MŠ Kořenského

Radnice během léta opraví některé
základní a mateřské školy
Během letních prázdnin plánuje Odbor škol-
ství dílčí rekonstrukce v budovách škol a ško-
lek v Praze 5. 

Nadcházející opravy se týkají:
– ZŠ Grafická – generální oprava kotelny;
– ZŠ U Santošky – 3. etapa výměny oken v bu-

dově, dokončení části budovy přiléhající
k ulici U Santošky;

– ZŠ Radlická – dílčí oprava kuchyně;
– MŠ Kudrnova (U Krtečka) – oprava areálo-

vých komunikací;
– MŠ Holečkova – oprava oplocení a herních

ploch zahrady;
– MŠ Tréglova – oprava strojovny ústředního

topení.

Dále se ve spolupráci s odborem správy ve-
řejného prostranství na letní prázdniny při-
pravuje obnova a doplnění herních prvků na

zahradách těchto škol:
– MŠ Podbělohorská,
– MŠ Holečkova,
– MŠ Trojdílná (DUHA),
– MŠ Beníškové,
– školní areál Pod Žvahovem.

Žáky čeká výtvarný
projekt

Základní a mateřská škola Kořenského roz-
hodně nezahálí. Nyní chystá pro své žáky vý-
tvarně-environmentální projekt. Mělo by se
jednat o propojení artefaktů výtvarného
umělce a výrobků včetně obrázků žáků a dětí
z naší školy. 

Škola chce motivovat děti k rozvoji tvoři-
vosti dětí a formovat jejich vztah k umění.
Žáci sami budou tvůrci nosné myšlenky pro-
jektu, a to na základě setkání se zkušeným
aktivním umělcem. První fází bude letní mo-
tivační setkání pod širým nebem. Následovat
bude samotný workshop v září, kde jednotlivá
díla pod vedením výtvarníků vzniknou. Insta-
lace výrobků poslouží jednak jako společně
vytvořený artefakt, jednak budou díla insta-
lována také venku na zahradě, v hale školy
a na chodbách. Vedle tradičních výtvarných
materiálů budou využity rovněž materiály,
které jsou určeny k recyklaci. Partnerem pro-
jektu se stal výtvarník Pavel Černý. Ten se
svým týmem Živá velryba spolupracoval již
se základními a mateřskými školami v Plzni
a okolí. 

Projekt finančně podpořila MČ Praha 5
a pro další podporu aktivit projektu škola mo-
mentálně hledá další sponzory mezi rodiči
a spolupracujícími subjekty. 
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Ing. Josef Cuhra
Předseda 
klubu zastupitelů
KDU

Pražské náplavky jsou typickými
stavbami druhé poloviny 19. sto-
letí. Technická účelnost se v nich
promyšleně snoubí s kvalitní ar-
chitekturou a dokonalým řemesl-
ným zpracováním všech detailů.
Po jejich vybudování se nábřeží
stalo městským veřejným prosto-
rem v nejvlastnějším slova
smyslu. Místem, kde se prolíná
práce s oddychem a město s ře-
kou. Doby, kdy zde byly vykládány
lodě, plaveni koně a pradleny
praly prádlo, jsou pryč. Zůstal však
jedinečný prostor pro procházky
a tiché zastavení nad řekou se si-
luetami Emauz a Vyšehradu na
obzoru. A takovou si představuji
náplavku i v budoucnu. Bez aut
a bez změti stánků, které vidíme
na novoměstské straně a které
připomínají něco mezi Bibione
a tábořištěm Čingischána. Před-
stavuji si zde cyklostezku, nava-
zující na lávku z Císařské louky.
Dvě nebo tři restaurace se za-
hrádkou, cenově přístupné i ro-
dinám s dětmi na vycházce. Čistá
veřejná WC. Přístavní molo pro
přívozní parníček k Mánesu a na
Výtoň. V dolní části snad půj-
čovnu loděk a především všude
dostatek pěkných laviček. Mimo-
chodem, zdařilá koncepce praž-
ských břehů již dva roky existuje.
Zpracovala ji kancelář veřejného
prostoru IPR v roce 2014. Zkusme
tedy s touto koncepcí společně
pracovat.

Chceme-li lákat turisty, není
třeba nutit se do Disneylandů.
Většina návštěvníků jezdí do
Prahy za unikátní městskou kom-
pozicí a smíchovská náplavka je
její nedílnou součástí.

Tel.: 604 239 358
E-mail:
josef.cuhraIng@praha5.cz
www.kdu.cz

Jakým smě-
rem by se
podle vás
měla ubírat
budoucnost
Náplavky?

KDU-ČSL SZ ČSSD
Bc. Marie 
Sternová
Zastupitelka MČ
Praha 5 

Smíchovská náplavka je jeden ze
skrytých pokladů Prahy 5 s obrov-
skými možnostmi. Bohužel dlouho
sloužila jen jako bezplatné parko-
viště, paradoxně i pro návštěvníky
trhů na protějším, „konkurenč-
ním“ břehu. My zelení jsme vždy
na magistrátu usilovali alespoň
o vytlačení aut z náplavky. Dotáh-
nout vše se nakonec podařilo na-
šim radním koncem loňského roku
a první nutný krok byl splněn, z ná-
plavky se v lednu oficiálně stala
pěší zóna. Vše další ovšem záleží
na zastupitelstvu Prahy 5. Ná-
plavku je třeba pro vás upravit,
zvelebit a oživit! Proto jsme (ještě
jako součást bývalé koalice) spo-
lupořádali např. úspěšné Janáč-
kovo rozehrané nábřeží a podpořili
jsme řadu dalších dětských, spor-
tovních či gurmánských akcí. Také
se náplavku včas podařilo na pod-
zim zapsat do pražského tržního
řádu, takže s oblíbenými trhy se
počítá. Zelení se sice momentálně
ocitli v opozici, ale na dvou věcech
trváme: aby nikoho ani nenapadlo
na náplavce chtít vybírat vstupné,
jako to bohužel velmi hrozí na Dět-
ském ostrově, a hlavně, aby se
o jejím využití jednalo veřejně (tzv.
participativním procesem) s hlavní
účastí vás občanů, kteří sem bu-
dete chodit. Stejně jsme to prosa-
dili u zamýšlených výstaveb na 
Barrandově, Malvazinkách a v Mo-
tolském údolí, nyní totéž náš ex-
radní Lukáš Budín domlouvá u pro-
jektu výstavby Na Pomezí. Proto
potřebujeme znát vaše názory
a podněty. Těšíme se na ně na 
e-mailu smichovska.naplavka/za-
vinac/zeleni.cz a přejeme vám
léto, jako když vyšije!

E-mail:
klubzastupitelu.p5@list.zeleni.cz
www.praha5.zeleni.cz
www.facebook.com/stranazele-
nychpraha5

Mgr. Jan Smetana
Předseda klubu
zastupitelů ČSSD

Jsem přesvědčen o tom, že smí-
chovská náplavka by se měla roz-
víjet po vzoru náplavky na dru-
hém břehu Vltavy jako atraktivní
veřejný prostor poskytující místo
pro rekreaci a spontánní kulturní
akce. Má pro to bezesporu při-
nejmenším stejně dobré předpo-
klady. Současně může být oživena
stánky a kulturními akcemi pořá-
danými MČ Praha 5. Již dnes zde
funguje cyklistická stezka až na
Zbraslav. Dechberoucí výhledy na
Vyšehrad a Národní divadlo a bez-
prostřední kontakt s parkem na
Hořejším nábřeží představují
velmi atraktivní příležitost pro
Pražany na nedělní procházku
s dětmi. Jedinou její nevýhodou
je, že je jen velmi obtížné se na
ni pěšky dostat. Je proto nezbytné
vyřešit její pěší napojení jak na
centrum Smíchova, tak na sever
na Dětský ostrov a na jih na Cí-
sařskou louku.

Velkým negativem je Dětský
ostrov, který již přes tři roky od
povodní není zrekonstruován a je
smutným odkazem především
radnice minulého volebního ob-
dobí. 

Mobil: 605 204 665
E-mail: jan.smetana@praha5.cz
www.cssd-praha5.cz/kontakty
www.facebook.com/smetanaj



23 | pětka čer venec, srpen 2016

ANO 2011 ODS
MUDr. Michal 
Bednář
Zastupitel MČ
Praha 5, předseda
Komise pro kulturu
a obnovu památek

Smíchovská náplavka je k letoš-
nímu roku opět ucelenějším sub-
jektem. Vzhledem k tomu, že pro-
stor nad „pláží“ na konci náplavky
je již dekorován v pozadí myslím
architektonicky zdařilým objektem
„River View – MSD“, je toho času
celá plocha náplavky konečně zba-
vena prašných a rozestavěných
staveb ve svém nejbližším okolí.
Z toho vyplývá i stoupající atrakti-
vita tohoto prostoru  a výrazný zá-
jem mladých lidí zde trávit svůj
volný čas – potvrzeno počtem pří-
tomných navečer dne 9. 6. 2016
při akci „Loď kapitána Morgana“
– na smíchovském nábřeží. Bu-
doucnost smíchovské náplavky vi-
dím v možnostech četných  kul-
turně-společenských akcí –
v období jaro/léto, eventuálně
brzký podzim –, dle aktuálních kli-
matických podmínek i sportovních
činností vhodných pro tento pro-
stor. Je proto nutné vybudovat
jednu trvalou scénu, zavést mož-
nost pravidelného zapůjčování le-
hátek v prostoru pláže při důrazu
na úklid celého prostoru po jed-
notlivých akcích. Prvním takovým
společným výsledkem úsilí o nové
využití smíchovské náplavky by
měla být akce Rio v Praze 5 – plá-
novaná na 5. 8. – 19. 8. 2016.
V rámci Komise pro kulturu a ob-
novu památek toto vše podporu-
jeme a chceme rovněž navodit
jednání s vedením společnosti Sta-
ropramen o vybudování jednoho
architektonicky zajímavého sezon-
ního restauračního zařízení přímo
na ploše smíchovské náplavky. Bu-
doucnost smíchovské náplavky vi-
dím pozitivně a mohla by být i zdra-
vou konkurencí dění na protilehlém
břehu Vltavy tj. v Praze 2.

Mobil: 602 660 256
E-mail: michal.bednar@praha5.cz
www.ods.cz/os.praha5
www.facebook.com/odspraha5

Jan Trojánek
Radní MČ Praha 5,
předseda klubu
ANO 2011

O celkovém směru a koncepci roz-
voje náplavek, včetně Hořejšího
nábřeží, rozhoduje především
vlastník, kterým je hlavní město
Praha. Aktuálně je připravován
manuál pro nájemce, provozova-
tele zařízení a provozoven na ná-
břežích, a to Institutem plánování
a rozvoje HMP, který bude defino-
vat podmínky pro užívání zejména
reklamních a informačních zaří-
zení, označení provozoven, stínění,
předzahrádek na náplavkách a plo-
voucích zařízení.

Náplavky jsou významným ve-
řejným rekreačním prostředím
Pražanů. Proto bych viděl celkové
uspořádání smíchovského nábřeží
jako klidné místo s novými lavič-
kami pro odpočinek a také pro pro-
cházky podél Vltavy. Jsem přesvěd-
čen, že se podaří zrevitalizovat
kobky umístěné ve stěně nábřeží
na kavárny, cukrárny, případně za-
jímavé obchody, které přinesou do
tohoto prostoru novou kvalitu
a celé nábřeží ještě více oživí. O ví-
kendech by mělo toto místo sloužit
i na setkávání tradičních řemesel,
hudebníků, regionálních výrobců.
O tom, že jsou změny pozitivní,
svědčí i velká oblíbenost náplavek
z řad zahraničních turistů, kteří je-
jich návštěvu zařazují hned vedle
tradičních pražských turistických
cílů, jako je Václavské náměstí,
Pražský hrad nebo Karlův most.
Náplavky doporučuje navštívit dr-
tivá většina aktuálních turistických
průvodců či cestovatelských inter-
netových magazínů.

Dovoluji si odkázat na nové we-
bové stránky www.prazskena-
plavky.cz, kde jsou všechny důle-
žité informace o náplavkách a dění
na nich, také o Hořejším nábřeží.

Tel.: 257 000 502 
E-mail: jan.trojanek@praha5.cz
www.praha5.anobudelip.cz
www.facebook.com/anobudelip

TOP 09
MUDr. Radek
Klíma, starosta
MČ Praha 5
územní rozvoj, 
stavební řízení,
zdravotnictví, za-
hraniční vztahy,
PR

Budoucnost náplavky je o lidech.
Vidím tři body, díky nimž se pro
ně podaří náplavku zatraktivnit.
Zaprvé, díky oblíbeným společen-
ským akcím. Těch je zde, za vý-
razné podpory radnice, stále více.
Druhým krokem je architekto-
nicko-urbanistická změna, což je
určitá vize do budoucna. Zadali
jsme proto zpracování objemové
studie, která zanalyzuje situaci.
Autory čeká poměrně náročná
práce, během níž musí kontakto-
vat a hledat řešení u nejrůzněj-
ších organizací zastřešujících 
například dopravní vazby, inže-
nýrské sítě, včetně památkářů či
stavebního úřadu, až po finální
návrh řešení. Tím se stanoví po-
tenciál rozvoje, resp. obecný po-
pis toho, co zde bude možné. Stu-
die nám pomůže zorientovat se
v možnostech, které náplavka na-
bízí, ačkoli to v tuto chvíli nemu-
síme vědět. Až budeme znát spe-
cifika, dostaneme se do další
etapy, ke zpracování architekto-
nicko-urbanistické studie. Ta by
již řešila detailní situace. Je to
hudba budoucnosti, v každém
případě to ale bude ten pravý
okamžik, kdy by do procesu měla
vstoupit veřejnost a říct si, jakou
náplavku by ráda měla. Třetím
krokem je umístění stabilních
prvků, které se stanou určitou tr-
valou atrakcí a lidi sem přilákají.
To vše je součástí koncepce ce-
lého nábřeží, od Dětského os-
trova (který chceme příští rok po
rekonstrukci otevřít) až po Císař-
ský ostrov – vše za podpory cyk-
listické dopravy. 

E-mail: radek.klima@praha5.cz
www.top09.cz/regiony/praha
www.facebook.com/top09

Ing. arch. Zuzana
Hamanová
Zastupitelka MČ
Praha 5

Smíchovská náplavka má odlišné
podmínky než pravý břeh. Večer
se dřív schová slunce a od městské
dopravy je to relativně daleko.
Chceme-li ji přivést k životu, mu-
síme nabídnout trochu jiné aktivity
než naproti. Podpořit to, čím je je-
dinečná. A tím je atmosféra místa
s krásným výhledem na protější
osvětlený břeh, Železniční most
a Vyšehrad. A v budoucnu i sou-
vislá prostupnost levého břehu pro
rekreační trasu od jižního vstupu
do Prahy přes Císařskou louku, no-
vou lávku, zkultivované předpolí
Železničního mostu, kolem zamýš-
leného hotelu a dále přes náplavku
pod Palackého a Jiráskovým mos-
tem na Dětský ostrov a Kampu, do
samého centra města. Koncepce
pražských břehů, zpracovaná IPR
2014, předpokládá v severní části
přistavení restauračních lodí
a v jižní části městské přístaviště
pro malá plavidla. Zároveň alter-
nativní využití kobek v nábřežní zdi,
bistra, kavárny, vybudování patřič-
ného zázemí a také přívoz na pravý
břeh. S tím lze jen souhlasit. Mys-
lím si, že náplavka by měla hostit
zajímavé jednorázové akce a bo-
nusem navíc by mohla být ne-
všední kultura. Užší profil plochy
podél vody lze lokálně rozšířit na-
příklad o variabilní pontonovou pa-
lubu využívanou jako jeviště, místo
pro promítací plátno nebo naopak
hlediště. A přes den by to byla
třeba opalovací paluba, měla by
z celé náplavky nejdéle slunce.
Letní kino nebo letní scéna – čás-
tečně na vodě, částečně na suchu,
s kulisou řeky v pozadí, by mohly
být tou aktivitou, pro kterou lidé
i večer rádi přijdou.

E-mail:
zuzana.hamanova@praha5.cz
www.65demokratujanakasla.cz
www.facebook.com/demokrate-
janakaslap5

DJK



Na kostel sv. Václava přispěl i císař
V druhé polovině 19. století patřil Smíchov
spolu s Karlínem mezi nejvíce se rozvíjející
pražská předměstí. Na Smíchově vyrůstaly
nové továrny a s tím přibývalo i obyvatel.
Proto v roce 1881 byl položen základní ká-
men ke stavbě nového reprezentačního no-
vorenesančního kostela, který měl nahradit
zbořený, kapacitně nevyhovující kostel sv. 
Filipa a Jakuba na dnešním Arbesově ná-
městí. Stavba si bohužel vyžádala demolici
jižního křídla barokního letohrádku Por-
theimky, kdysi letního sídla architekta Kiliána
Ignáce Dientzenhofera.

Nový smíchovský kostel, zasvěcený patronu
české země sv. Václavovi, se svým průčelím
obrací do Štefánikovy ulice. Trojlodní novore-
nesanční bazilika s dvojicí věží je skvělým dí-
lem arch. Antonína Barvitia s přispěním sta-
vitelů V. Mildeho a J. Linharta. Vše završuje
nádherná výtvarná výzdoba nejen exteriérů,
ale především interiérů, na které se podíleli
význační umělci té doby.

Stavba netrvala déle než čtyři roky a fi-
nanční náklad činil 250 tisíc zlatých. Kapacita
kostela sv. Václava byla propočítaná na dva
tisíce osob. K slavnostnímu vysvěcení za účasti
význačných církevních a dalších osobností do-
šlo 27. října 1885.

Věže, vysoké 50 metrů, stojí v průčelí na
západní straně kostela. Mají čtvercový půdo-
rys a jejich výšku člení několik výrazných říms
do nestejně vysokých částí. Mezi římsami jsou
věžní hodiny. Mramorové sochy v nikách věží
jsou dílem Čeňka Vosmíka. Ve spodní části
věží jsou portály bočních vchodů s reliéfy sv.
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Anežky České a bl. Hroznaty od Ludvíka Šimka.
Obě věže mají vysoké jehlancovité střechy
kryté měděným plechem, otevřené do čtyř
stran vikýřovými okénky.

První knězem byl Vincenc Švehla, ředitelem
chóru pak hudební skladatel Josef Bergmann.

O vybudování nového kostela na Smíchově
bylo rozhodnuto již v roce 1866. Na zamýšle-
nou stavbu přispěl částkou 30 tisíc zlatých
emeritní císař Ferdinand V., trávící závěr svého
života v Praze. Stavba probíhala do roku 1885.
Slavnostní vysvěcení kostela provedl pražský
arcibiskup Schönborn za asistence pražského

světícího biskupa Karla Schwarze a českobu-
dějovického biskupa Martina Říhy. Na kostel
byl přenesen farní status a původní farní kos-
tel sv. Filipa a Jakuba byl v roce 1891 zbořen.
V témže roce při příležitosti konání jubilejní
výstavy v Praze navštívil kostel J. V. císař Fran-
tišek Josef I. O šest let později jej následovali
místodržitel království českého Karel Couden-
hove a přední místodržitel český hrabě Fran-
tišek Thun.

V roce 1945 zde bylo vystaveno Palladium
země české, které měl mít podle legendy
svatý Václav u sebe v době svého zavraždění. 

Interiér nabízí prostor pro dvě tisícovky lidí Stavba objektu trvala sotva čtyři roky

Kostel byl postaven v novorenesančním stylu



PORTHEIMKA GALERIE „D“

22. 7. – 28. 8. 2016 

JOSEF VELČOVSKÝ
převážně

GRAFIKA
Komentované prohlídky s autorem: 28. 7. a 4. 8. 2016 od 17 hodin

Štefánikova 68/12, Praha 5

otevřeno: út–ne 13–18 h, pondělí zavřeno

www.galerieportheimka.cz

vstupné 50 Kc

27. 8. 2016
od 10.00 hodin

SMÍCHOVSKÁ NÁPLAVKA
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Pražský triatlonový
víkend TRIPrague
TRIPrague se uskuteční o víkendu 29.–31.
července. Jedná se o druhý ročník meziná-
rodního městského triatlonového závodu
přímo v centru Prahy. Společně s evrop-
skými a světovými triatlonisty se závodu
zúčastní až tisíce českých sportovců všech
věkových kategorií. Akce se koná pod zášti-
tou starosty Radka Klímy (TOP 09).

Více informací naleznete na 
www.triprague.cz.

DTJ Jinonice se orientuje hlavně na tenis
Stejně jako v minulých číslech Pětky pro vás
i nyní pokračujeme v představování sportov-
ních klubů v Praze 5. Tentokrát vám přiná-
šíme nahlédnutí do činnosti Dělnické tělo-
cvičné jednoty Jinonice, která rozlohou
i počtem členů patří mezi největší kluby
v Praze 5.

Vznik DTJ Jinonice
Historie Dělnické tělocvičné jednoty Jinonice
sahá až do roku 1903, kdy byl založen Svaz
DTJČ, který sdružoval 31 jednot s celkovým
počtem 1076 členů. Prvního veřejného cvičení
se zúčastnilo na sto osmdesát cvičenců. V roce
1913 vznikl Mezinárodní socialistický svaz pro
tělesnou výchovu a sport, do něhož se svaz
DTJČ přihlásil v roce 1918. Z původního sídla
v Gentu v Belgii se později mezinárodní svaz
přemístil do Prahy, což svědčí o významu DTJ
na mezinárodním poli. První cvičení meziná-
rodního svazu se konalo pod názvem Dělnická
olympiáda v r. 1921 za účasti více než dvaa-
dvaceti tisíc cvičících. Postupem času se člen-
ská základna jednoty rozrůstala. Po německé
okupaci byla činnost DTJ zastavena, aby mohla
pokračovat až po roce 1945, v důsledku udá-
lostí po roce 1948 pak nastal její konec. K opě-
tovnému obnovení DTJ došlo po roce 1990.

Současnost
Dělnická tělocvičná jednota Jinonice vznikla
24. dubna 1991 jako nezisková organizace.
Prioritou spolku je rozvoj a podpora tělový-
chovné a sportovní činnosti. Tenisový areál
se nachází ve vzrostlé a kultivované zeleni v Ji-
nonicích nedaleko obchodního centra Nové
Butovice. Výhodou je také snadná dostupnost
MHD či osobním automobilem s možností
parkování přímo v areálu. Tenisový areál po-
skytuje návštěvníkům a hostům příjemné pro-
žití volného času, pro děti je zde vybudované
dětské hřiště. DTJ Jinonice je také členem Če-

Návstěvníci areálu mohou využít deset antukových kurtů

ského tenisového svazu a oficiálním testova-
cím centrem značky Babolat. 

Co děláme
Současná členská základna čítá 126 klubových
členů a další stále přibývají. Již několik let pro-
vozujeme Tenisovou školu DTJ Jinonice, která
nabízí výuku bílého sportu pod vedením zku-
šených trenérů, a to i v anglickém či němec-
kém jazyce. Tenisová škola se soustřeďuje na
děti již od předškolního věku. Děti hrají ve
skupinkách i samostatně. Naší snahou je na-
bídnout všem individuální přístup k tréninku,
proto u nás najdete maximálně čtyři trénující
osoby na dvorci. Naši kvalifikovaní trenéři se
závodní minulostí vás dokážou připravit na
profesionální dráhu tenisty i pro rekreační
hraní. 
Během roku pořádáme několik celostátních
turnajů pro děti, mládež i pro dospělé hráče
a ani o letních prázdninách nezahálíme a po-
řádáme Letní tenisová soustředění pro děti
od 5 do 18 let, tzv. příměstský tábor. 

Naše zázemí
Najdete u nás deset antukových kurtů s umě-
lými lajnami, v zimě halu se třemi kurty a an-
tukovým povrchem a také tréninkovou cvič-
nou zeď. Výhodou našeho sportovního zázemí
je i sociální zařízení pro handicapované. Klu-
bovna je vybavena barem s obsluhou a wi-fi
připojením zdarma, dále u nás najdete oh-
niště, gril, vnitřní i venkovní posezení nebo
zabezpečené stojany na kola.

Náš cíl
Chceme vybudovat volnočasové zóny pro ve-
řejnost, areál, který umožní široké veřejnosti
celoročně využít volný čas tenisem. DTJ Jino-
nice od doby svého vzniku podporuje přede-
vším sportovní činnost dětí, mládeže a se-
niorů. Jednou z hlavních aktivit je poskytování
tenisových kurzů široké veřejnosti, školám
a dále nabídka tenisových kroužků a příměst-
ských kempů pro děti a mládež z Prahy 5 a při-
lehlého okolí. V neposlední řadě organizujeme
v létě i v zimě tenisové turnaje pro hráče
všech věkových kategorií a dále se snažíme
pořádat turnaje pro amatéry, dětské dny, dny
pro maminky s dětmi, tělesně postižené
a další akce pro širokou veřejnost.

Připravované akce: 
Letní tenisová soustředění (příměstský tá-
bor) v termínech 4.–8. července, 1.–5.
srpna, 22.–26. srpna
Celostátní turnaj – kategorie dorost 3.–4.
září, kategorie starší žáci 17.–18. září

Společně s podporou MČ Praha 5 a Magis-
trátem hl.m. Prahy se nám daří přispívat k udr-
žitelnosti jednoho z největších tenisových
areálů na území Prahy 5. Děkujeme vám všem
za podporu, pomoc a velmi si vážíme vaší pří-
zně. Hana Vlastová
DTJ Jinonice
Butovická 837/41
Mobil: 721 690 670
www.dtjtenis.cz
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Novozélandští
ragbisté trénovali
malé hráče
Loňská návštěva novozélandských ragbistů
vzbudila nadšení a nevídaný zájem o tento
sport. A tak se Tatra Smíchov rozhodla ce-
lou akci zopakovat i letos.

Tým New Zealand Ambassador´s je výběr
novozélandských hráčů především z Evropy
a v jejich dresu se nezřídka představují i hráči
z reprezentace, proslulých All Blacks. 

V Praze letos strávili téměř celý týden od
20. do 26. června, nabitý ragbyovým i spo-
lečenským programem završeným zápasem
s českým národním týmem. 

Nejvíce času sympatičtí ostrované věno-
vali dětem, smíchovský klub připravil celou
řadu společných tréninků s mladými „tatro-
váky“, žáky z pražských škol, či tréninkový
kemp pro talentované ragbisty. Novozélan-
ďany přijala i primátorka Prahy Adriana Kr-

náčová, čekaly na ně i další společenské
akce. Hlavním lákadlem ale bylo jejich utkání
s českými reprezentanty, které skončilo až
po uzávěrce tohoto vydání. Jedním z part-
nerů utkání i smíchovského klubu je i měst-
ská část Praha 5 a jsme velmi rádi, že i díky
její podpoře máme možnost takovéto akce
v naší Praze 5 vidět.

Pavel Chaloupka, RC Tatra Smíchov

Mladí hráči ragby byli ze setkání se svými idoly nadšeni
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Jako krysy 
v noře

Sloupek Víta Olmera

Otevřel jsem noviny a koukám, že se bude
kutat super-bunkr pro miliardáře, elitu
naší vlasti. Architekt Zamrazil tento vybaví
honosně. Zatímco se venku rozzuří válka,
zde bude pohodlí v apartmánech, klinika,
škola, vinný sklep, bazén, palmy – akorát
bych tvůrcům vytkl absenci golfového
hřiště, když na tom golfu dnes pracháči
doslova ujíždějí.   

Ale co takhle klaustrofobie? Co nuda,
když se s ferrari v podzemní garáži pojíždět
nedá, internet nefunguje, mobily
poseté diamantíčky jsou na dvě věci,
dámy nemůžou rozhodit sukně na Plese
v opeře, sebelepší konzervy se stejně jako
grupáč omrzí. A navíc pořád obavy, že sem
někdo prdne protibunkrovou bombu
MOP, zvanou „koště“.

Avšak dejme tomu, že elita národa pře-
žije, co pak? Vylezou z díry na „čerstvý“
vzduch a tam zpustošená krajina, jak
z americké sci-fi. Nikde makačenkové,
kteří by pro boháče vytvářeli nadhodnotu,
jak učil strýček Marx. Dámám by se chtělo
obnovit garderobu, ale kam se poděl 
Vuitton, Versace, Armani. Možná ani Pa-
řížská avenue v Praze nebude existovat,
dokonce ani, ježíšikriste, sídlo našeho tre-
nýrkového prezidenta.

A tak mě napadlo, páni stavitelé, že vy
těm bohatým lidem chcete jen tahat
z kapes poctivě vydřené peníze, zkuste
něco jiného, pro obyčejné lidi. Prý že za
co? Vždyť ale oni ti vyvolení, stejně jako
americký trouba Zuckerberg, svůj majetek
beztak dřív nebo pozdějc rozdají sociálně
slabým. Přece se známe, my Češi, že?

Jak jsem se potom šel projít městem,
potkával jsem zakaboněné chodce, často
i agresivní, kteří si nadávají v tramvajích či
na poště, strkají se v obchodech i na chod-
nících, nikdo se na nikoho neusměje. Ale
přece! Paradoxně z konzervatoře pro zra-
kově postižené vyšla skupinka mladých,
ťukali bílými holemi, obratně se oriento-
vali na chodníku, žertovali, a dokonce se –
smáli! Vyzařovala z nich radost ze života,
navzdory krutému postižení.

A já si vzpomněl na ty vyvolené v pro-
covské miliardářské noře, kam je zamrazí
architekt Zamrazil, jestli jim ovšem při
všem tom sofistikovaném zabezpečení
a luxusu nakonec nezmrzne úsměv na
tváři… 

Navštivte Trabant muzeum Motol
Začátkem května se slavnostně otevřelo retro
muzeum, které zcela jistě potěší nejen milov-
níky trabantů, ale i ty, kteří si chtějí zavzpo-
mínat na minulé období. Toto legendární vo-
zidlo bylo jedním ze symbolů 60. až 80. let.
Manželé Huclovi se rozhodli návštěvníkům
přiblížit i tuto etapu interaktivní metodou,
a proto zde můžete vidět i to, jak a s čím se
tehdy kempovalo. Najdete zde jak modely,
hračky, tak i jezdící vláček nebo autodráhu.

Muzeum můžete navštívit každý den od 9 do
17 hodin. Vstupné je 99 korun pro dospělého
a dítě do 15 let platí polovinu. Muzeum nabízí
i možnost koupě rodinného vstupného za 199
korun, senioři zaplatí 69 korun.

Plzeňská 215 b
Praha 5 Motol
Tel.: +420 725 555 149
www.trabantmuzeum.cz

Naďa Urbánková
zazpívá seniorům
Srdečně vás zveme na ,,Letní den seniorů“,
který se bude konat 25. srpna od 14 hodin,
a to v Plzeňském restaurantu Kamera na Til-
leho náměstí 792 na Barrandově, Praha 5. Se-
niorům během odpoledne zazpívá Naďa Ur-
bánková. Akce je určena pro seniory s trvalým
bydlištěm na území MČ Praha 5 ve věku nad
60 let. Koná se pod záštitou radního MČ 
Praha 5 JUDr. Petra Lachnita (ANO).
Vstupenky si můžete vyzvednout od 9. srpna
vždy v pondělí až pátek od 9.00 do 15.30 hodin
v přízemí budovy MČ Praha 5, Štefánikova
13–15.

Senioři, cvičte ve vodě!
Motivační ukázkové lekce cvičení ve vodě jsou
určeny pro seniory a preseniory (50+). Cílem
je motivovat seniory k začlenění pohybu do
každodenního života, zvýšit zdravý životní styl
a pomoci tak udržovat jejich mobilitu až do
vysokého věku. Akce se konají v bazénu v Rad-
licích od 13.00 do 14.00. Hodiny vede zkušená
lektorka Markéta Jakoubková. Pořadatelem
lekcí je Senior fitnes a za MČ Praha 5 převzali
záštitu starosta Prahy 5 Radek Klíma (TOP 09)
a jeho zástupce Lukáš Herold (ODS).
Lekce se budou konat v následujících termí-
nech: 7. 7., 21. 7., 4. 8., 18. 8., 1. 9., 15. 9.,
29. 9., 13. 10., 27. 10., 10. 11., 24. 11., 
8. 12., 29. 12. 

Návštěvník v muzeu najde trabanty v nejrůznějších podobách 

RC modely se utkají začátkem srpna
Mezinárodní Asociace mládeže pro RC mo-
dely společně s MČ Praha 5 srdečně zvou
všechny příznivce modelářství na Meziná-
rodní halový závod mládeže RC modelů,
který se uskuteční v termínu 3.–8. srpna
v hale AAC Sparta v Praze 9.

Závod je primárně zaměřen na mladé mo-
deláře. Děti budou muset prokázat svoji zruč-

nost při sestavení daného autíčka a dále pak
při jeho nastavení a řízení. Modelářství dává
dětem možnost rozvoje technických doved-
ností, zručnosti, trpělivosti a v neposlední
řadě podporuje i smysluplné trávení volného
času. Mezinárodní koncepce závodu přinese
účastníkům také potřebu komunikace v cizím
jazyce, nutnost koordinovat činnosti, ale i po-
třebu kulturního rozhledu. 
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20,8 %

20,8 %

20,2 %

18,2 %

20 %

Otázka pro vás:
Jaká by měla být náplavka?

● nechci žádnou změnu
● chci jen pár laviček a klid, 

nic víc
● chci kombinaci – klid i akce
● chci kombinaci – klid i akce,

ale měla by se více
„zatraktivnit“

● náplavka by měla žít celý
týden

Hlasujte na www.praha5.cz. 

Čtenářská anketa za červen

V Praze 5 nebudou žádné herny, mohl by ale zůstat
určitý počet kasin. Souhlasíte s tím?
● V žádném případě, chci nulovou 

toleranci i pro kasina                                                            20,8 %

● Několik kasin mi nevadí                                                       20,8 %

● Nevím                                                                                          20 %

● Chci herny i kasina                                                                18,2 %

● Nezajímá mě to                                                                      20,2 %

Pražské cyklozvonění
zazvoní již podesáté
Ukažte všem, že jezdit po Praze na kole je
nejen bezpečné, ale i příjemné. Přijďte si užít
poslední zářijovou neděli na rodinném festi-
valu pod hlavičkou Pražského cyklozvonění.

25. září čekají na všechny, kteří mají rádi pohyb
a dobrou zábavu, připravené cyklotrasy vedoucí
z různých míst po celé Praze. Cílem letos bude
„A park“ poblíž Barrandovského mostu v ulici
Ledařská, kde proběhne zvonění na zvonky
a pro cyklisty i návštěvníky zde budou připra-
vené hlavní atrakce.  Z Prahy 5 vyjedou dvě sku-
piny – jedna bude startovat od Galerie 
Portheimka, druhá z Tilleho náměstí na Ba-
rrandově u vyústění lávky. Druhý peloton sou-
časně návštěvníkům ukáže, kde se napojuje
bezpečná zpáteční trasa A112 z odpoledního
zbraslavského okruhu směrem na Barrandov. 

Více informací najdete během léta na 
www.cyklozvoneni.cz

Letní ordinační doba pohotovosti
Lékařská pohotovost dospělí Praha 5
Fakultní nemocnice v Motole, V Úvalu 84 
Centrála: tel. 224 431 111 
Provozní doba lékařské pohotovosti se
během letních měsíců nemění.

Pohotovost pro děti
(tel.: 224 433 652, 224 433 653)
Ordinační hodiny: Po–Pá 17.00-7.00, So, Ne
nepřetržitě

Umístění: ve sníženém přízemí D – hned za
hlavním vstupem do Dětské fakultní
nemocnice

Pohotovost pro dospělé
(tel.: 224 438 590)
Ordinační hodiny Po – Pá 19.00 – 6.30, So,
Ne nepřetržitě
Umístění: hala urgentního příjmu, modrá
budova – P

Na golfovém hřišti se poběží přes jamky
Srdečně vás zveme 2. července do prostor gol-
fového hřiště Praha-Motol na tradiční Běh přes
motolské jamky.
Jedná se o závod, který je určen všem věkovým
kategoriím, od těch nejmenších až po veterány,
jelikož je vzdálenostmi přizpůsoben jak pro ne-

trénované nadšence, tak i pro špičkové sportovce.
Loňský ročník sklidil velký úspěch, zapojilo se do
něj přes 900 účastníků a nejvíce jich bylo z řad
dětských a mládežnických kategorií. Nad závo-
dem převzali záštitu starosta Prahy 5 Radek Klíma
(TOP 09) a zástupce starosty Lukáš Herold (ODS).

Slavíte výročí svatby či vítání
občánků? Napište nám o tom!

Vzhledem k zákonu o ochraně osobních
údajů, který nám neumožňuje získávat in-
formace o jubilantech z jiných zdrojů, je
nutné, abyste nás na významné výročí
svých blízkých upozornili sami. Děkujeme.

Pokud budete mít zájem, abychom vás 
do naší rubriky „Blahopřejeme“ zařadili,
kontaktujte nás na e-mailu:
redakce@praha5.cz.

Loni se závodu zúčastnilo přes devět stovek lidí
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Životní příběh statečného
Mojmíra Konečného
V tomto čísle vám představíme Mojmíra Ko-
nečného, který se narodil 26. listopadu 1919
v Praze do rodiny obchodníka a patřil také
k význačným členům 75. základní organizace
ČSBS.

Poznal jsem ho již jako mladý student, když
jsem dostal stipendium Ministerstva školství
na studium v československé sekci v Nîmes
ve Francii. Za první republiky byly ve Francii
dvě sekce československých studentů, a to
jedna na Lyceu Carnotově v Dijonu a druhá
na lyceu Alphonse Daudeta v Nîmes. Kromě
toho existovala ještě sekce pro dívky v Saint
Germaine a v Angoulemu. Ministerstvo škol-
ství udělovalo chlapecká lycea každoročně po
deseti místech. Stipendium zahrnovalo kaž-
doročně cestu na místo a zpět, internátní uby-
tování, stravu a školné. Výběr studentů se řídil
jednoznačně jejich prospěchem, takže většina
stipendistů byli chlapci z chudých rodin. 

V Nîmes jsem Mojmíra Konečného poznal
jako staršího a zkušenějšího spolužáka, který
mi byl rádcem v počátečních dnech pobytu
v tomto cizím a nezvyklém prostředí. Poznal
jsem ho jako velmi pracovitého a inteligent-
ního studenta, který se vyrovnával s obdivu-
hodnou lehkostí s odloučením od rodiny
a s naprosto odlišnými studijními podmínkami
v cizojazyčném prostředí. Mojmírovi se po-
dařilo celé tříleté studium ukončit maturitou
(byly tam dvě, na konci předposledního roč-
níku a závěrečná na závěr studia, které se ov-
šem skládaly na univerzitě v Montpellier).
Mně se to bohužel nepodařilo, protože vzhle-
dem k hrozbám nacistického Německa vůči
naší republice mne ministerstvo osvobodilo
od závazku se po prázdninách do Nîmes vrátit.
Mojmír Konečný se po maturitě přihlásil ke
studiu na Právnické fakultě Univerzity Karlovy
v Praze. Vrhl se s elánem, jak u něj bylo ob-
vyklé, do tohoto studia, to ovšem bylo bru-
tálně ukončeno uzavřením našich vysokých
škol 17. listopadu 1939. Protože hrozilo na-
sazení na nucené práce do Říše, získal oka-
mžitě potvrzení, že je zaměstnán v advokátní
kanceláři jejich rodinného přítele. Zůstal tak
alespoň u zvolené právnické profese a stal se
zaměstnancem Ústředí svazu obchodního
a pracoval tam až do skončení války. 

Již jako mladý student se stal skautem a bě-
hem okupace se zapojil do ilegálního hnutí,
do takzvané Zpravodajské brigády. Dlužno po-
dotknout, že to byla účinně pracující ilegální
organizace, která jako jediná zůstala v ilegalitě

a nebyla vyzrazena. Ještě za Pražského po-
vstání v květnu 1945 se zúčastnil boje o Če-
skoslovenský rozhlas. Po skončení bojů a ob-
novení činnosti vysokých škol se pustil do
studia práv a skládal jednu zkoušku za druhou,
takže v roce 1946 již promoval. Jako mladý
právník nastoupil do zaměstnání ve zpravo-
dajské sekci Ministerstva zahraničí a krátce
byl i na sekretariátu Jana Masaryka. V roce
1948 byl vyslán na náš zastupitelský úřad
v Nankinu v Číně. Jako během studia i nyní se
vyznačoval velkou pracovitostí, snahou po-
znávat co nejvíce poměry ve svém okolí, což
bylo akcentováno jeho jazykovými znalostmi,
které neustále rozvíjel. V padesátých letech
nebylo právnické vzdělání příliš ceněno, a tak
byl bratr Konečný odeslán do výroby a praco-
val nějakou dobu i jako soustružník. To mu
ovšem nevzalo chuť se na věci dívat pozitivně,
a tak při zaměstnání ještě úspěšně absolvoval
studium strojírenství na vysoké škole, což ho
kvalifikovalo pro odbornou práci v patentové
oblasti. Svoje odborné i jazykové znalosti
uplatnil po roce 1968 jako odborný spolupra-
covník obchodního oddělení francouzského
zastupitelského úřadu u nás. V tomto zařazení
byl činný až do odchodu do důchodu v roce
1986. 

Mojmír Konečný stál několik let v čele Spo-
lečnosti Jana Masaryka a podílel se na vydá-
vání jeho spisů. Celý život rád cestoval, což
mu jeho zaměstnání a pracovní zařazení
umožňovaly, pomáhal mu v tom živý zájem
o kulturní prostředí a život obyvatelstva
v něm. V organizaci ČSBS se i ve svých 96 le-
tech zúčastňoval činnosti výboru. 

Dne 29. května 2016 nás však náhle a ne-
nadále opustil. Čest jeho památce.

Jaromír Lisý

Významná osobnost:
František Ringhoffer
Narodil se 28. dubna 1817 v Praze a ze-
mřel 23. března 1873 na Smíchově. Fran-
tišek Ringhoffer se nesmazatelně zapsal
do dějin průmyslu. Jako absolvent gym-
názia nastoupil na studia na pražské po-
lytechnice a poté se již začlenil do rodin-
ného podniku.

Výroba se zaměřo-
vala hlavně na pří-
stroje pro pivovary,
cukrovary či lihovary.
Ve 40. letech se při-
dala i výroba parních
strojů. Když se podnik
přestěhoval na Smí-
chov, začala Ringhof-

ferova továrna na vagony a tendry železniční
dodávat nákladní vozy pro císaře Ferdinanda.
Továrně postupem času rostla konkurence,
až v roce 1860 musela propustit 140 dělníků.
Další ránu podniku zasadila prusko-rakouská
válka, která přerušila veškeré obchody,
a když si haličské dráhy nepřevzaly 300 va-
gonů, banka zastavila úvěry. Ringhoffer mu-
sel prodat jedno ze svých panství a na tovární
nemovitosti byla uvalena hypotéka. 

Veřejně byl velmi činný, roku 1862 byl vy-
znamenán rytířským křížem Řádu Františka
Josefa, a to za zásluhy o rozvoj Smíchova
a průmyslu. Zajímavostí je, že od poloviny
19. století Ringhofferové vyráběli železniční
vagony, ale smíchovské nádraží vzniklo až
o deset let později, což značně komplikovalo
jejich dopravu na železnici, a proto je museli
přesouvat na dnešní Masarykovo nádraží
(původně Praha státní nádraží). 

Koncern Ringhoffer-Tatra byl v roce 1945
znárodněn a téměř dvacet let fungoval pod
názvem Tatra. Přesně po 150 letech od
vzniku Ringhofferovy vagonky změnil nový
majitel název na Siemens Kolejová vozidla.

Mojmír Konečný

Víte, že
městská část Praha 5
komunikuje také na Facebooku?

Připojte se na Facebook
www.facebook.com/mcpraha5

Jsme tu pro vás a váš
názor nás zajímá
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Vzpomínka na mého otce MUDr. Jaroslava Víta
Od smrti mého otce letos v létě uplyne ne-
uvěřitelných 21 let. Nejkrásnější léta mládí
a dospívání prožil za druhé světové války
a v mnohém ještě horších 50. letech. Je to
už hodně dávno, většina pamětníků již mezi
námi není, o to víc bychom si měli připomí-
nat, jaké hrůzy a utrpení přináší válka, rasová
a náboženská nesnášenlivost či sociální útlak.

Narodil se v jihočeských Ratibořských Ho-
rách v roce 1925 ve smíšené rodině a zemřel
roku 1995. Jeho maminka pocházela ze staré
židovské rodiny, otec, MUDr. Vít, byl obvodní
lékař. Jako židovský míšenec musel v roce
1943 odejít z táborského gymnázia a na pod-
zim roku 1944 dostal předvolání k transportu
do pracovního tábora Klecina (Klettendorf)
u polské Vratislavi. Jeho maminka byla už v té
době v Terezíně. Dochovaly se dopisy, co psal
domů, vždy je nějak propašoval. Tím, že psal
skoro obden, vznikl v podstatě deník. 

Otec se snažil psát optimisticky, aby doma
rodina neměla strach, ale na obsahu se po-
depsala i německá cenzura. Jídla měli málo,
a pokud došel balík z domova, byl vykraden.
Šílené bylo nepředstavitelné množství štěnic.
Takto o tom otec psal: „Štěnice bijeme stále
a moc, ale jen jich přibývá. Baráky jsou stavěny
ze širokých prken a v každé skulině jich je na
50. Kamarádi mají opuchlé i tváře, já jen
nohy“.

Koncem ledna 1945 se od východu blížila
fronta a Němci tábor evakuovali. Vězni se vy-
dali na pochod. Z nového tábora se otci spolu
s jeho kamarádem podařilo utéct. Bez do-
kladů, v šatech po Židech z lágru, se protlou-
kali k hranici. Když se otec vrátil domů, scho-
vával se skoro pět týdnů v ložnici pod postelí.

Stále k nim chodili Němci a nutili jeho otce
k rozvodu se židovskou manželkou. Ten
k tomu ale nikdy nesvolil, a tak rodinu zachrá-
nil. Přesto mého otce někdo zahlédl a udal.
Před koncem války dostal opět povolávací roz-
kaz do Prahy na Hagibor, kde byl až do konce
války. Pak se rodina odstěhovala do Chotovin
u Tábora a otec začal studovat medicínu, chtěl
být zubařem. Když v roce 1950 otce mého ta-
tínka zatkli a uvěznili na základě podstrčeného
protistátního letáku, rodinu vyhnali, byt roz-
kradli a mého otce vyhodili z univerzity. 

S matkou a mladší sestrou odešli do Prahy,
žili po podnájmech, neměli nic. Po třech le-
tech tatínkova otce propustili, ale to už umíral
na rakovinu. Můj otec už v Praze zůstal. Založil
rodinu a postavil v Praze 5 domek. Velkou sa-
tisfakcí pro něj byla rehabilitace po roce 1989,
na jejímž základě mu byl přiznán čestný 
doktorát Karlovy univerzity. Aktivně působil
i v 76. ZO ČSBS, byl jejím předsedou. 

Ing. Pavla Vítová , 
dcera MUDr. Jaroslava Víta

Střípek ze zápisníku z lágru:
Byl leden 1945. V pomořanské rovině neda-
leko polské Vratislavi leželo na metr sněhu
a teplota padala až na -25 °C. Trpěli jsme hla-
dem a zimou. Vstávali jsme ve čtyři ráno, vla-
kem jeli na práci do lomu a vraceli se večer
v devět nebo deset hodin. Zprávy jsme neměli,
ale fronta se blížila. V noci bylo slyšet na vý-
chodě vzdálené hřmění střelby a bombardo-
vání. „Rusové jsou u Čenstochové“ šeptalo se
všude. Pak přišel první nálet anglických bom-
bardérů. Bylo zasaženo nádraží, část lágru
hořela. Vyhnali nás tlačit vagony po trati do

polí. Gestapáci řvali, výbuchy bomb nás po-
rážely do závějí, světlo bylo jako ve dne. Byli
mrtví, ranění. Asi po týdnu přišel rozkaz k eva-
kuaci. Rychle jsme sbalili těch pár věcí a deku
a o půlnoci jsme stáli na apelu. Samé řvaní,
kopance, výstřely a to naše „hýr“, když četli
zkomolená česká jména. Vyšli jsme do mrazivé
noci. Tam na rovinách byl stále vítr. Mrzlo,
ruce, uši a nos jsme měli do černa omrzlé.
Kůže se loupala, krvácelo to. Měli jsme jen
deky, na nohou boty s dřevěnou podrážkou,
nohy obalené pytli. Kam se jde, jsme nevěděli. 

K ránu jsme byli na smrt unaveni. Netušili
jsme, že se tomu říká hladový pochod. Němci,
sami unavení, řvali, kopali a stříleli pod nohy,
když někdo nemohl jít dál. Šli jsme 75 km.
Apatičtí jsme dorazili k nějaké bývalé továrně.
Na zemi všude leželi Poláci, Estonci, Lotyši,
kteří prchali před Němci a frontou. Padali jsme
hladem, ale nahnali nás na prohazování sněhu
na silnici. Žvýkali jsme trávu, co byla pod sně-
hem. Po deseti hodinách jsme se mohli vrátit,
k večeři jsme dostali horkou osolenou vodu,
do ruky dvě brambory. První teplé jídlo po čty-
řech dnech. Tak to bylo šest dní. Už jsme nebyli
schopni mezi sebou ani mluvit. 

Pak dorazil další transport. Museli jsme vy-
klidit nábytek z přízemí. A mě napadlo, že když
postavíme pyramidu blízko třímetrového
plotu, dal by se snad přeskočit. Říkalo se, že
je pod napětím, ale myslím, že už to nebyla
pravda. Po půlnoci jsem se s kamarádem vy-
plížil ven. Němci ve služebně u hlavní brány
pili a měli u sebe psy, ze kterých šel strach.
Šplhali jsme na nábytek, ale vše skřípalo a vr-
zalo. Už jsme byli skoro nahoře, když nás psi
uslyšeli. Když už jsme byli nahoře, vyřítili se
ven. Křikl jsem na kamaráda, ať skočí, ale
ochromil ho strach a nemohl se pohnout. Po-
padl jsem ho za kabát a přehodil přes plot.
Pak jsem skočil za ním. Když jsme se vyhrabali
ze závějí, sesunuli jsme se ze svahu dolů a vmí-
sili se do zástupu Poláků. Z lágru jsme slyšeli
křik a štěkot psů, ale víc nic. Asi jsme je už ne-
zajímali. Za dvacet dní jsme urazili na 700 km.
Většinou jsme šli pěšky, občas se svezli kousek
vlakem, ale zastávky byly kontrolované, tak
jsme vyskakovali za jízdy. U Drážďan nás svezl
vojenský kamion. Doklady jsme neměli, na
oblečení, které jsme našli v lágru, bylo velké
JV – Jüdischer Verbercher (židovský zločinec).
Jídlo jsme občas nějaké vyžebrali, něco jsme
dostali od Červeného kříže. K hranici jsme se
dostali u obce Libotěnice-Hrobce. Tvořilo ji
Labe, museli jsme přeskákat přes kry, které
se tu noc daly do pohybu. Na druhé straně
jsme padli na zem a plakali. Byli jsme doma,
i když mne čekala ještě dlouhá cesta do jižních
Čech.Jaroslav Vít získal čestný doktorát na Karlově univerzitě   
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Stanoviště velkoobjemových kontejnerů

Co do velkoobjemového kontejneru patří?
Rozhodně ANO: starý nábytek, koberce a linolea, zrcadla, umyvadla, vany a WC mísy, staré
sportovní náčiní, autosklo a kovové předměty.
Rozhodně NE: živnostenský odpad, nebezpečný odpad (např.  autobaterie, zářivky, barvy,
rozpouštědla, motorové oleje a obaly od nich), bioodpad, stavební odpad, dále pak pneumatiky,
elektrospotřebiče, televizory a PC monitory, počítače, lednice, mrazáky a sporáky.

Další informace vám poskytne Petra Kokošková z ÚMČ Praha 5, Odbor správy veřejného
prostranství, tel. 257 000 121, e-mail: petra.kokoskova@praha5.cz

Kontejnery budou přistavovány vždy v pátek nejpozději do 10.00 hod. a následně dle
potřeby měněny. Poslední odvoz bude probíhat vždy v sobotu nejpozději v 15.00 hod.

datum číslo stanoviště
1. 7. – 2. 7. 1. Na Farkáně x Od Vysoké – proti č. 11

2. Na Homolce – proti č. 16
8. 7. – 9. 7. 1. Na Hřebenkách – u č. 13 

2. Pod Hybšmankou – proti č. 12
15. 7. – 16. 7. 1. Butovická x Pod Vidoulí – parkoviště

2. U Klikovky – proti č. 23 
22. 7. –23. 7. 1. Trojdílná x Nad zámečkem

2. Ke Smíchovu – mezi ul. Lipová alej a V zálesí
30. 7. – 31. 7. 1. U hrušky – parkoviště 

2. Pod Kavalírkou x Pod Klamovkou
5. 8. – 6. 8. 1. U Blaženky – u č. 51

2. Nad Koulkou – mezi domy č. 1 a 5
12. 8. – 13. 8. 1. Pod Hájem x U Pernikářky

2. V Cibulkách x Na Výši 
19. 8. – 20. 8. 1. U Nikolajky – proti č. 33

2. Urbanova – parkoviště pod č. 20 
26. 8. – 27. 8. 1. U Klavírky – proti č. 2 

2. Nádražní – proti č. 68
2. 9. – 3. 9. 1. U Šalamounky x K Měchurce 

2. Nad Mlynářkou x Mošnova

Kontejnery budou přistaveny vždy od 16.00 do 20.00 hod. a po uplynutí této doby budou
odvezeny a již se nebudou vracet. Objemné domácí odpady je možné předávat také ve
sběrných dvorech hlavního města Prahy. Na území MČ Prahy 5 je to sběrný dvůr v ulici Puch-
majerova a v ulici Klikatá, oba dvory jsou ale až do odvolání uzavřené! 

Doporučujeme proto využít sběrné dvory v okolí, resp. v Praze 4 a Praze 6. Další sběrné
dvory k využití naleznete v příloze na www.praha5.cz.

Kontaktní osoba Magistrátu hl. m. Prahy, oddělení odpadů a ekologické výchovy RVP –
Ing. Lukáš Janda, tel. 236 00 42 63, e-mail: lukas.janda@praha.eu

Velkoobjemové kontejnery 
pro sběr bioodpadu
Co do bioodpadu patří?
Rozhodně ANO: pouze bioodpad (listí, tráva,
větve, zemina, příp. kuchyňský bioodpad rost-
linného původu)
Rozhodně NE: živočišné zbytky
Kontejnery budou přistaveny vždy od 13.00
do 16.00 hod. Pokud dojde k naplnění kontej-
neru před uplynutím doby přistavení, tak bude
přistaven kontejner nový.
Datum Stanoviště

2. 7. U Šalamounky x K Měchurce
13.00–16.00

2. 7. Holubova x Pechlátova
9.00–12.00

9. 7. Slivenecká x Kosořská
13.00–16.00

9. 7. Ke Smíchovu x Lipová alej
13.00–16.00

16. 7. Nad Zlíchovem x Prosluněná
13.00–16.00

23. 7. Na Stárce – volná ploch. proti č. 35
9.00–12.00

30. 7. U dětského hřiště x Karlštejnská
9.00–12.00

Kontejnery budou přistaveny vždy od 9.00
do 12.00 hod. Pokud dojde k naplnění kontej-
neru před uplynutím doby přistavení, tak bude
přistaven kontejner nový.

Datum Stanoviště
3. 7. V Klukovicích x Bublavská

10. 7. Na Hřebenkách č. 13
17. 7. Butovická x Mezi lány
24. 7. V Břízkách č. 11
31. 7. U Palaty x Na Hřebenkách
7. 8. U Nesypky x U Plátenice

14. 8. Lumiérů x Skalní
21. 8. Urbanova – parkoviště pod č. 20
21. 8. Zahradníčkova x Brdlíkova
28. 8. Baldové x Vejražkova
28. 8. V Remízku x Voskovcova
4. 9. Trojdílná x Nad Zámečkem

Bezplatné štěpkování dřevního odpadu  

Štěpkování dřevního odpadu o průměru do 22 cm (např. větve ze stromů či keřů bez drátů,
provázků či jiného než dřevěného materiálu), včetně odvozu bioodpadu (tráva, listí).
Štěpkování bude probíhat vždy 1. pátek v měsíci počínaje prvním pátkem v měsíci červnu
2016, vždy 12.00–18.00 hod., a to celoročně.

Stanoviště štěpkovače – Hlubočepská parkoviště, naproti Smaltovně č. 32

Žádáme všechny, kteří budou využívat tuto službu, aby nenosili na stanoviště bioodpad po
uvedeném termínu, odpad již nebude štěpkován ani odvezen, zamezíte tím neoprávněnému
založení černé skládky a vyhnete se tak zbytečně vynaloženým nákladům na její odstra-
nění.
Pro více informací volejte 257 000 121.

Víte, že
městská část Praha 5
komunikuje také na Facebooku?

Připojte se na Facebook
www.facebook.com/mcpraha5
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datum stanoviště
1. 7. V Břízkách – proti č. 11
4. 7. Pekařská x Vidoulská – proti separaci
7. 7. Nad Buďánkami II u č. 9

Hlubočepská x Na Srpečku (u bývalého zdrav. střed.)
8. 7. Nad Zlíchovem x V Násypu

Karlštejnská x U Dětského hřiště
11. 7. Pod Šmukýřkou u č. 4
12. 7. nám. 14. října x Preslova
13. 7. U Malvazinky č. 24 – u separace
14. 7. Borského – parkoviště u supermarketu

Pražského u č. 608
15. 7. Lumiérů x Barrandovská

U Železničního mostu x Nádražní
18. 7. U Dívčích hradů x Tetínská
19. 7. Kroupova x Kutvirtova
20. 7. Slivenecká x Kosořská
21. 7. Vrchlického x Starokošířská

Ke Kotlářce č. 14
22. 7. U Nikolajky – za stadionem u separace

U Smíchovského hřbitova x K Vodojemu
25. 7. Pod Vidoulí x Butovická
26. 7. V Klukovicích x Bublavská
27. 7. Janáčkovo nábřeží – proti č. 19
28. 7. Baldové x Vejražkova

Butovická x Mezi Lány
29. 7. Holečkova – souběh s ulicí Plzeňská

Geologická – mezi č. 13 a 15
1. 8. Holubova x Pechlátova
2. 8. nám. 14. října x Preslova
3. 8. Werichova – proti č. 17
4. 8. Plzeňská x U Zámečnice – parkoviště

V Remízku x Voskovcova
5. 8. Nový Zlíchov – u separace

Zdíkovská x Libínská
8. 8. Kováků x Na Zatlance (popř. Plzeňská pod most)
9. 8. Zapova – proti č. 12

10. 8. Devonská – u separace
11. 8. Hlubočepská x Na Srpečku (u bývalého zdrav. střed.)

Pod Šmukýřkou u č. 4
12. 8. Lumiérů x Barrandovská

Grussova – za separací
15. 8. Štěpařská x Šejbalové – parkoviště
16. 8. Zahradníčkova – proti č. 34
17. 8. Na Neklance č. 2 (popř. Nad Koulkou 3-5)
18. 8. Slivenecká x Kosořská

Na Pomezí – proti č. 17
19. 8. Ke Kotlářce č. 14 / Pražského u č. 608
22. 8. Werichova – proti č. 17
23. 8. V Břízkách – proti č. 11
24. 8. U Železničního mostu x Nádražní
25. 8. Nad Zlíchovem x V Násypu

Štěpařská x Šejbalové – parkoviště
26. 8. Lumiérů x Barrandovská

U Nikolajky – za stadionem u separace
29. 8. Geologická – mezi č. 13 a 15
30. 8. Gabinova – slepá část
31. 8. U Smíchovského hřbitova x K Vodojemu
1. 9. U Malvazinky č. 24 – u separace

Kroupova x Kutvirtova
2. 9. Vrchlického x Starokošířská / Devonská – u separace

Důležitá tel. čísla
Lékařská služba 1. pomoci
pro obyvatele Prahy 5 a 16
Fakultní nemocnice v Motole
Ordinační hodiny:
po-pá 19.00 – 06.30, so–ne: 24hod
Ordinace LSPP pro dospělé pacienty je
umístě na v hlavní budově (modré – část
nemocnice pro dospělé pacienty). tel.:
224 438 590
Ordinace LSPP pro dětské pacienty je
umístěna v budově Dětské polikliniky
FNM (komplex Dětské fakultní nemoc-
nice). tel.: 224 433 652, 653
Zubní pohotovost pro dětské pacienty:
tel.: 224 433 659, 652, 653

Pohotovostní lékárna v Praze 5
Provozní doba pro veřejnost: nonstop
tel.: 224 435 736
Lékárnu najdete ve vstupním bloku Ne-
mocnice Motol (budova ředitelství).

Městská policie Praha 5 a 16
Obvodní ředitelství: Smíchov, Kobrova
1366. tel.: 222 025 360, 361.
Okrskové služebny: Slivenec, K Lochkovu
6. Lochkov, Cementářská 192. tel.:
257 912 751.
Zbraslav, Žabovřeská 1227. tel.:
257 213 233.
Velká Chuchle, Radotínská 69. tel.:
257 220 209.
Detašované pracoviště Barrandov, Krškova
807, tel.: 251 550 905. Radotín, U Starého
stadionu 1379/13. tel.: 257 911 780.
Přestupky: tel.: 222 025 355/356
V případě, že se nedovoláte na detašo-
vané pracoviště, volejte přímo na obvodní
ředitelství.

Místní oddělení Policie ČR
MOP Smíchov,
Na Bělidle 5, tel.: 974 855 700
MOP Košíře,
Běhounkova 19, tel.: 974 855 710
MOP Stodůlky,
Mukařovského 1985, tel.: 974 855 740
MOP Barrandov,
Werichova 981, tel.: 974 855 720
MOP Radotín,
Výpadová 1335, tel.: 974 855 730
MOP Zličín,
Strojírenská 386, tel.: 974 855 770

Ombudsmanka Prahy 5
Štefánikova 13,15, 1. patro, dveře č. 111
Úřední hodiny: po 10.00–18.00
Tel.: 257 000 944 
V 17.00 bude přijat poslední návštěvník.
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Červen se nesl ve znamení sportovních aktivit
V květnu odstartoval projekt Do práce na kole a stejně jako v loň-
ském roce tým s názvem „Městská část Praha 5“ vytvořili radní Pa-
vel Richter a Viktor Čahoj (oba TOP 09), Ivan Růžička, vedoucí Od-
boru dopravy, a Markéta Dobalová, vedoucí Oddělení protokolu,
propagace a sportu. Tým „Kolmá Pětka“ byl obsazen zaměstnanci
Evou Vítkovou, David Horatiem, Boženou Trčkovou a Janou
Shweiki. Dohromady všichni účastníci najeli 1799 kilometrů. 

10. června se konala tradiční
cyklojízda Na kole dětem.
V čele pelotonu jel neskutečný
Josef Zimovčák. Účastníky po-
zdravil i místostarosta Lukáš
Herold (ODS). Hlavním cílem
cyklotour je získání finančních
prostředků na pomoc a pod-
poru onkologicky nemocných
dětí.

1. června si děti i jejich rodiče
užili spoustu zábavy v parku
Portheimka. Čekalo je mnoho
soutěží a rodiče si zase přišli na
své díky bohatému doprovod-
nému programu.

Letošní ročník festivalu sportu
pro děti a mládež (Ratolest
Fest) na smíchovské náplavce
opět přilákal množství malých
nadšenců do sportu. Mohli si
vyzkoušet šermování s mečem,
cvrnkání kuliček nebo skákání
přes překážky. 

Máme za sebou letošní Primá-
torky Házení do vody je tradicí
– vždy tam skončí ten, kdo vy-
hrál poprvé nebo je v posádce
nováčkem. 

Třináctý ročník turnaje v malé
kopané mezi družstvy základ-
ních škol Prahy 5 vyhrál tým
Gymnázia Nad Kavalírkou. Po-
hár předával radní pátého ob-
vodu Petr Lachnit (ANO 2011).















Tajenku zasílejte do 15. srpna 2016 buď 
e-mailem na: redakce@praha5.cz s před-
mětem Křížovka, nebo písemně na adresu:
MČ Praha 5, Pětka pro vás, nám. 14. října
1381/4, 150 22 Praha 5 (na obálku uveďte
„Křížovka“). Tři výherci získají dárek od MČ
Praha 5, který si mohou vyzvednout na Úřadu
městské části Praha 5, Štefánikova 13, 15, 
150 00 Praha 5, oddělení vnějších vztahů,
kancelář č. 432, 433. Výherci křížovky za
měsíc duben jsou:  Ivo Plitz, Ludmila Du-
šková, Miloš Harsa. 

Správná odpověď tajenky zněla: 
Čím víc lidé mají, tím víc chtějí.

Blahopřejeme!
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Působíte v Praze 5?
Chcete dát vědět o své firmě!

❱❱ Využijte radniční měsíčník Pětka pro vás!
❱❱ Dejte o sobě vědět a inzerujte u nás!

e-mail: inzerce@bigbangmedia.cz
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